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 عبور از تنش هــا و تقویت تولید و خلق ارزش افزوده را 
مأموریت فعالان حوزه صنعت و معدن به عنوان پیشران رشد 

پایدار اقتصادی در کشور دانست.
ایجاد مشــاغل دارای بهره وری بالا که موجب خلق یک 
طبقه متوســط قدرتمند و مرفه و به تبــع آن پدید آمدن 
جامعه ای پایدار و شــکوفا می شــود و نیز ارتقای بهره وری 
مجموعه عوامل تولید که سبب ســاز ارتقای ثروت و قدرت 
کشور می شود، جز از طریق تجلی دانش انباشته بشری در 
ساختار سرمایه و سازماندهی صنعتی به دست نخواهد آمد.

فعالیت های حوزه صنعت و معدن، به عنوان نمونه اعلای 
این تجلی دانش بشری در ساختار سرمایه، فقط صورتی از 
تولید و تأمین حوائج بشری در زیست بوم اقتصادی نیست؛ 
بلکه فراتر از آن هســته مرکزی قدرتی است که انسان را به 

پادشاه بلامنازع این سیاره بدل ساخته است.
در شرایطی که کشور عزیزمان ایران، تنش های کم سابقه 
و شــاید حتی بتوان گفت بی ســابقه ای را در تعادل های 
زیست محیطی و پیوندهای مقوم انسجام اجتماعی تحمل 
می کنــد و راهبرد اساســی عبور از ایــن تنش ها و تقویت 
تعادل های حیاتی ملی، حسب ارشادات مقام معظم رهبری، 
تقویت تولید و خلق ارزش افزوده بیشتر در نظام اقتصادی 
کشور است، مسئولیتی بزرگ بر دوش فعالان حوزه صنعت 
و معدن قرار دارد تا با تلاش و تدبیر خود، پیشران رشد پایدار 

اقتصادی در کشور باشند.
بی شک متحول سازی ســازماندهی صنعتی و نوسازی 
ساختار سرمایه کشور به نفع افزایش درجه پیچیدگی تولیدات 
نظام اقتصادی و ارتقای بهره وری عوامل تولید نیازمند بهبود 
مستمر فضای کسب وکار و ارتقای کارایی شبکه سازی میان 
فعالان اقتصادی برای تســهیل و تقویت روند تقســیم کار 

تخصصی است.
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، حسب 
مأموریت ذاتی خود و با توجه به شرایط ویژه حاکم بر کشور 
تمامی مساعی خود را در جهت تحقق این دو هدف به کار 
خواهد گرفت و قطعاً همه فعالان اقتصادی بخش خصوصی 
واقعی کشــور در حوزه صنعت و معدن نیز، با به اشــتراک 
گذاشتن اطلاعات، دانش، تجربیات و دیدگاه های خود اتاق 
را در مســیر بهبود فضای کسب وکار، تقویت شبکه سازی و 
نهایتــاً ارتقای رقابت پذیری اقتصاد ملی در حوزه صنعت و 

معدن یاری خواهند کرد.
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ناترازی بانک ها 
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ساختارها و نهادهای بانکی بر اساس اصول بانکداری اسلامی شکل نگرفته است

ساختارها و نهادهای بانکی بر اساس اصول بانکداری اسلامی شکل نگرفته است
مرتضی قدیمی  -    رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد که یکی از عوامل ناترازی بانک ها، دولت ها در ادوار مختلف و مجالس هستند که تکالیفی را برای بانک ها تعریف می کنند که به معنی هدایت اعتبار هم نیست.

رئیس کل بانک مرکزی 
ادامه داد: در حوزه 

بانکداری اسلامی چند 
مسئله و مشکل اساسی 

وجود دارد که البته در 
تدوین قانون بانکداری 
پیشرفت های خوبی در 

این زمینه داریم. 

بسیاری داریم و راضی کننده نیست.وی درباره دیگر عوامل ناترازی بانک ها اظهار کرد: 
مسئله دیگر در این زمینه کفایت سرمایه بانک ها است و سرمایه گذاران در بانک های 
خصوصی و دولتی باید نسبت به افزایش سرمایه اقدام کنند. موضوع دیگر این است که 
همه حساب های دولت و شرکت های دولتی از بانک های مختلف به بانک مرکزی آمده 
و این موضوع خودش در ایجاد ناترازی به ویژه در یکی دو سال نخست تاثیرگذار است. 
گرچه این اقدام درست بوده و در راستای هدایت پولی و کنترل نقدینگی انجام گرفته است.

رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: در دهه ۹۰ اضافه برداشت ها را به خط اعتباری 
تبدیل کرده اند که البته نمی خواهم نام شخص یا دوره خاصی را بیاورم اما ما این کار را 
انجام ندادیم و اعلام کردیم ما به ازای آن 3۴ درصد سود از بانک ها می گیریم در حالیکه 
برای ما کاری نداشت که آن را به خط اعتباری تبدیل کنیم و اضافه برداشت ها را بیشتر 
کنیم. البته بانک ها نیز در این زمینه تحت فشــار قرار گرفتند که نشان دهنده سخت 
گیری بانک مرکزی در کنترل نقدینگی و کاهش اضافه برداشت بانک هاست.فرزین گفت: 
یک دهه نرخ رشد پول بیش از آنچه که در دهه ۷۰ و ۸۰ بود افزایش یافت و در واقع 
تورم ما در یک دهه گذشته 2۰ درصد بیشتر از دهه های ۸۰ و ۷۰ بوده است. بنابراین 
باید با کنترل نرخ رشد نقدینگی و پایه پولی در بلندمدت تورم را کنترل کنیم.وی درباره 
هدایت اعتبار نیز گفت: سوالی که اینجا مطرح می شود این است که آیا تسهیلات تکلیفی 
هدایت اعتبار است یا خیر؟ جواب این است که تسهیلات تکلیفی به معنای هدایت اعتبار 
نیست. چرا که اگر می خواهیم هدایت اعتباری صورت گیرد در وهله نخست دستگاهی 
مانند وزارت، صنعت، معدن و تجارت باید اولویت های صنعتی کشور را به ترتیب اعلام 
کند تا سیستم بانکی بتواند اعتبارات را به سمت و سوی آن اولویت ها هدایت کند. البته 

تلاش های خوبی در این زمینه صورت گرفته و می توان به اوراق گام اشاره کرد.

 محمدرضا فرزین در سی وسومین همایش بانکداری اسلامی اظهار 
کــرد: امروزه در ایران بیش از ۸۸ درصد تامین مالی توســط بانک ها 
صــورت می گیرد و تقریبا تمام بار نظام تامین مالی کشــور بر دوش 

شبکه بانکی است.
وی افزود: حتی در این میان بخشی از تامین مالی دولت بر دوش نظام 
بانکی قرار گرفته و فشار زیادی را بر بانک ها ایجاد کرده است؛ بنابراین 
یکی از عوامل ناتراتزی بانک ها )اعم از دولتی و خصوصی( خود دولت 
است. این در قانون برنامه هفتم توسعه همفکری به وجود آمد که این 
ناتراتزی سرایت پیدا نکند.رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: در حوزه 
بانکداری اسلامی چند مسئله و مشکل اساسی وجود دارد که البته در 
تدوین قانون بانکداری پیشرفت های خوبی در این زمینه داریم. اولین 
مسئله در این زمینه نظارت در بانک های مختلف است که در این زمینه 
چندان قوی نیستیم به عنوان مثال در نظارت بر تسهیلات پرداخت 
شده ضعف های بسیاری وجود دارد. این در حالیست که در کشورهای 
دیگر از جمله روسیه پس از پرداخت تسهیلات تا چند تراکنش بعدی 
آن را هم رصد می کنند.به گفته فرزین امروزه یکی از مشکلات مسئله 
نظارت بر مصرف است بنابراین اگر منابعی را به عقد خاصی اختصاص 
می دهیم حتما باید نظارت کنیم تا آن منابع در جای خودش بنشیند و 
مصرف شود.وی با بیان اینکه حتی در بانک مرکزی هم با ضعف نظارت بر 
بانک ها روبرو هستیم، گفت: مسئله دیگری که در نظام بانکداری اسلامی 
با آن مواجهیم این است که بانک های ما تخصصی محور نیستند و همه 

بانک ها با یک اساسنامه کار می کنند و از همه عقود استفاده می کنند اما 
اگر تخصصی کردن بانک ها اتفاق بیفتد نظارت بر مصرف هم به وجود 
می آید و بهبود پیدــا می کند. البته در آینده همه بانک ها دیگر یک 
اساسنامه نخواهند داشت و نمی توانند از همه عقود استفاده کنند. چرا 
که می خواهیم به سمت تخصصی شدن بانک ها حرکت کنیم.رئیس کل 
بانک مرکزی اعلام کرد: مسئله اعتبارسنجی یکی دیگر از مسائل است 
که قاعده بانکداری اسلامی را با مشکل مواجه کرده، چرا که بر اساس 
اصول و قواعد بانکداری اسلامی اگر کسی تسهیلاتش را پرداخت نکرد 
و نتوانست از نظر مالی آن را پرداخت کند می توانید آن را ببخشید، اگر 
به دلیل نوسانات و مشکلات اقتصادی در پرداخت تسهیلات ناتوان شد 
می توانید به او مهلت بیشتری بدهید اما اگر نخواست تسهیلات خود را 
بازگرداند نه تنها باید از او تسهیلات را بگیرید بلکه باید برای او جریمه 
هم در نظر گرفت. این در حالیست که در شرایط کنونی امکان مدیریت 

و نظارت به این شکل وجود ندارد.
فرزین یکی دیگر از مشکلات بانکداری اسلامی را ساختارها و نهادها 
دانست و گفت: ساختارها و نهادهای بانکی بر اساس اصول بانکداری 
اســلامی شکل نگرفته است. به عنوان مثال قرض الحسنه برکت نظام 
بانکداری است و باید متناسب با تامین اعتبارات بر مبنا و بر اساس منابع 
قرض الحسنه باشد نه آنکه منابعی را به قرض الحسنه اختصاص دهیم و 
نام آن را هم قرض الحسنه بگذاریم. البته رشد و پیشرفت خوبی در حوزه 
بانکداری اسلامی طی سال ها و دهه های گذشته داشته ایم اما هنوز راه 

 شورای عالی نقشــه برداری در دولت سیزدهم 
احیا شد

 رییس سازمان نقشه برداری کشور گفت: دولت سیزدهم 
توانست با احیای شورای عالی نقشه برداری کشور اقدام موثری 

در این بخش داشته باشد.
علی جاویدانه در بازدید از نمایشگاه »روایت خدمت« افزود: 
در دو سال گذشته سازمان نقشه برداری کشور سعی کرده روی 
اهداف اصلی خود و وظایف بنیادینی که دارد متمرکز شود که 
یکی از عمده وظایف آن ایفای نقش تنظیم گری در حوزه نقشه 

و اطلاعات مکانی است.
وی با بیان اینکه این موضوع از وظایف ذاتی سازمان در ۷۰ 
سال گذشته بوده است، اظهارداشت: یکی از مهمترین ابزارهایی 
که برای این موضوع استفاده می شود شورای عالی نقشه برداری 
کشور است که سازمان نقشه برداری کشور به عنوان دبیرخانه 
شورای عالی، وظیفه هماهنگی بین بخش های مختلف کشور 

در حوزه تامین نیاز نقشه و اطلاعات مکانی را بر عهده دارد.
رییس سازمان نقشه برداری کشور تصریح کرد: دبیرخانه 
شورای عالی نقشه برداری در سال های گذشته منفعل بود و 
جلسه ای در آن تشکیل نمی شد؛ این مساله در برخی موارد 
ناهماهنگی های خسارت باری برای کشور به همراه داشته است.

وی گفت: سازمان نقشه برداری در دو سال گذشته ورود 
جدی به این بخش داشته است و شورای عالی نقشه برداری 

کشور احیا شد.
جاویدانه افزود: سال گذشته توانستیم این شورا را با رییس 
وقت سازمان برنامه و بودجه کشور تشکیل بدهیم و ۹ مصوبه 
اساسی در حوزه های مختلف نقشه و اطلاعات مکانی به دستگاه 
های اجرایی کشور و در حوزه زیرساخت داده مکانی اس پی 
آی - فتوگرامتری و پهپاد، برگزاری شبکه های اصلاح و تصویر 

تعیین موقعیت آنی و تامین نقشه های حدنگار ابلاغ شد.
وی اظهار داشــت: یکی دیگر از وظایف این سازمان که 
دــر چارچوب ایفای نقش تنظیم گری بر عهده دارد، تدوین 

استانداردها و دستورالعمل های تخصصی این حوزه است.
رییس سازمان نقشه برداری کشور، یکی دیگر از اقدامات را 
تنظیم استانداردها و دستورالعمل ها دانست و تصریح کرد: در 
این مدت بیش از 2۰ عنوان دستورالعمل در قالب نظام فنی 
اجرایی و با همکاری سازمان ملی استاندارد تدوین و ابلاغ شد؛ 
به طور مثال؛ دستورالعمل فتوگرامتری با پهپاد تهیه و در اسفند 

۱۴۰۰ توسط نظام فنی و اجرایی ابلاغ شد.
این مقام مســوول خاطرنشان کرد: دستورالعمل افزایش 
ســنجی ژئوپلوتیک به عنوان موضوعی که بیش از ۱۰ سال 
مغفول باقی مانده بود، در دو ســال گذشــته احیا شد و این 

نقیصه برطرف شد.
وی اضافه کرد: یکی دیگر از وظایف سازمان، نظارت کنترل 
فنی در بخش اطلاعات مکانی است. با توجه به گستره اطلاعات 
مکانی و فعالیت های دستگاه های اجرایی در این زمینه، با توجه 
به دستورالعمل ها، نسخه های جدید و به روز تهیه شد و کنترل 

فنی سازمان با روش های جدید در حال انجام است.
 بــه گفته جاویدانــه، اکنون با بیــش از ۶۰۰ قرارداد در 

حوزه های مختلف در حال نظارت و کنترل فنی هستیم.

عملیات اجرایی 
مسیر شلمچه به 

بصره هفته آینده 
آغاز می شود

 برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz

   تعداد گواهی اسقاط برای شماره گذاری انواع خودروها اعلام شد
 رییس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده، تعداد گواهی اسقاط برای شماره گذاری 
انواع خودروها را اعلام کرد.به گزارش از سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو(، »مهران 
سالاریه« با اشاره به ابلاغ اصلاحیه ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو، گفت: بر این اساس، 
خودروهای تولیدی مشــمول قانون مذکور به هفت گروه شامل انواع موتورسیکلت، سواری، ون، 

وانت، کامیونت، مینی بوس، اتوبوس، کامیون و کشنده تقسیم می شوند.
وی افزود: همه این خودروها در چهار گروه گواهی اسقاط شامل موتورسیکلت، سواری، دیزل 
سبک و دیزل سنگین قرار گرفته اند.سالاریه به جدول معادل سازی تعداد گواهی اسقاط مورد نیاز 
برای خودروهای تولیدی و وارداتی اشاره و تصریح کرد: بر این اساس، برای هر موتورسیکلت معادل 
یک هفتم گواهی اسقاط، سواری شخصی یک گواهی، تاکسی معادل 2 گواهی، ون تا هشت مسافر 
و تناژ حمل بار تا ۱.۵ تن معادل سه گواهی، مینی بوس و ون حداکثر ۱۶ به علاوه یک مسافر و 
تناژ حمل بار تا پنج تن معادل پنج گواهی، اتوبوس شهری و بین شهری ۱۴ گواهی، وانت یک 
تن و پایین تر 2 گواهی، وانت بالاتر از یک تن و کامیونت 2 تا ۶ تن سه گواهی، کامیون سبک ۶ 
تا ۱۰ تن پنج گواهی، کامیون متوسط ۱۰ تا 2۶ تن ۱2 گواهی، کامیون سنگین 2۶ تن و بالاتر 

۱۴ گواهی و کامیون کشنده ۱۶ معادل گواهی اسقاط نیاز دارند.

   استقبال ۶ کشور از عضویت در بریکس
به گفته معاون وزیر امور خارجه روسیه ۶ کشوری که در نشست سران بریکس برای پیوستن 

به این بلوک اقتصادی دعوت شدند، تصمیم خود مبنی بر پیوستن به این ائتلاف را اعلام کردند.
به گزارش گروه اقتصادی ایرنا، از وبگاه بیت کوین، سرگئی ریابکوف )Sergey Ryabkov(، معاون 
وزیر امور خارجه روسیه، در یک کنفرانس مطبوعاتی پس از برگزاری پانزدهمین نشست سالانه 
بریکس، که در 22 تا 2۴ اوت )3۱ مرداد تا 2 شهریور( در آفریقای جنوبی برگزار شد، گفت: همه 
کشورهایی که برای پیوستن به بریکس دعوت شده اند، تمایل خود را برای پیوستن به این بلوک 
اقتصادی اعلام کرده اند.اعضای فعلی بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( در 
نشست ژوهانسبورگ موافقت کردند که ۶ کشور دیگر را به عنوان اعضای این بلوک اقتصادی در 
۱ ژانویه )۱۱ دی( 2۰2۴ میلادی بپذیرند. این کشورها عبارت اند از آرژانتین، مصر، اتیوپی، ایران، 

عربستان سعودی و امارات متحده عربی.
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شکسته شدن قفل مسکن به همت دولت سیزدهم
مریم لطفی      |    دولت سیزدهم در حالی بر سر کار آمد که میراث دار یکی از بزرگترین و البته بدترین بی تدبیری دولت قبل شد، بی تدبیری و کم کاری در حوزه 

مسکن که میراث آن به دولت کنونی رسیده و دولت مردمی را با مشکل شدیدی در این بخش مواجه کرده است.

وزیرراهوشهرسازیگفت:هفتهآیندهباحضورمعاوناولرییسجمهورعملیاتاجراییمسیرشلمچهبهبصرهآغازمیشود.
مهردادبذرپاشوزیرراهوشهرسازیامروزدرحاشیهافتتاحپروژههایهفتهدولتباتاکیدبرلزومتوسعهزیرساختهایدوگذرگاهمرزیشلمچهوچذابهاظهارکرد:درپایانهچذابه

درمسیرحملونقلدارایمشکلاتیبودیمکهبخشهاییازاینمسیرچهارباندهشدهاستکهسالآیندهاینپروژهتکمیلمیشود.
ویتصریحکرد:هفتهیآیندهنیزباحضورمعاوناولرییسجمهورمشــکلاتمربوطبهپایانهمرزیشــلمچهموردبررســیقرارمیگیردوعملیاتاجراییمسیرشلمچهبهبصرهنیز

آغازمیشود.
بذرپاشگفت:درطییکســالگذشــتهاقداماتبســیارخوبیدرحوزهایمنسازیراههادرپایانههایمرزیانجامشدودرمرزمهرانشاهدافتتاحوبهرهبردارییکتونلوچهاربانده

شدهمسیربودیم.

عملیات اجرایی مسیر 
شلمچه به بصره هفته آینده 

آغاز می شود

       زمان اعلام قیمت نهایی مسکن ملی
یکمقــاممســوولدروزارتراهوشهرســازی
نزدیکترینزمانممکنبرایاعلامقیمتنهایی
واحدهاینهضتملیمســکنبهمتقاضیاناین
واحدهارااعلامکرد.بهگــزارش»دنیایاقتصاد«،
براساسگزارشــیکهبهنقلازیکیازمدیرانراه
وشهرســازیکشــوردرپایگاهخبریوزارتراه
وشهرسازی،منتشرشدهاســتدرپروژههاییکه
بهپیشــرفتفیزیکی۷۵درصدمیرسندقیمت
نهاییپروژهتقریبامشــخصاستوبهمتقاضیان

اعلاممیشود.
یکیازمهمترینموضوعاتیکهازابتدابهعنوانیکی
ازمشکلاتاصلیدرمسیرمتقاضیانواجدشرایط
طرحخانهسازیدولتی-ساختیکمیلیونمسکن
درســال-مطرحبودهوهست،مربوطبهمشخص
نبودنقیمتنهاییاینواحدهــابرایمتقاضیان
اســت.درحالیکهرقــمآوردهاولیــهمتقاضیان
نهضتملیمســکن۴۰میلیونتوماناعلامشد
اماارقاممربوطبــهپرداختیمتقاضیاندرمراحل
بعدینامشخصاســت.درواقع،مشخصنیست
درچهزمانیهرمتقاضیبایدچهمیزانپولبرای
تکمیلپروژهپرداختکند.ضمنآنکهقیمتنهایی
ساختاینواحدهانیزمشخصنیستوپیشازاین
مسوولاناجراینهضتملیمسکناعلامکردندکه
رقمنهاییبعدازپایاندورهساختودرزمانتحویل

واحدهابهمتقاضیانمشخصخواهدشد.
اگرچهبهدلیلتورمســاختمانیونوسانقیمت
مصالحوســایرهزینههایســاختاعلامقیمت
دقیقتمامشدهواحدهاآســاننیستاماازسوی
دیگر،عدماعلامقیمتهامیتوانددرمراحلبعدی
متقاضیاناینواحدهارابامشکلدرتامینمبالغ
مواجهکند.بهخصوصاینکــهاینمتقاضیانجزو
گروههایکمدرآمدوآســیبپذیرباتــوانمالی
شکنندههستند.اینموضوعهمچنینخطربرخورد
پروژههاباتاخیربهدلیلناتوانیمتقاضیانازتامین
ســهمآوردهدرمراحلبعدیرابهدلیلنامشخص
بودنارقامیکهبایددرمراحلبعدیتامینکنند،
بههمراهدارد.بهتازگیاعلامشــدهکهقراراست
متوسطهزینهســاختهرمترمربعازواحدهای
نهضتملیمسکنبهروزرسانیشدهوباارقاممربوط
بههزینههایآمادهســازیزمینومحوطهسازی
بهقیمتامروزبهحولوحــوش۸تا۱۰میلیون

تومانبرسد.

   افزایش وام ساخت مســکن روستایی به 
زودی

وزیرراهوشهرسازیاعلامکرد:افزایشتسهیلات
ساختمسکنروستاییدردستورکارشورایعالی

مسکنقراردارد.
سقفوامساختمســکنروستاییدرحالحاضر
۲۰۰میلیونتوماناســتکهازآبانسال۱۴۰۱
بهتصویبهیاتوزیرانرسید.اینمبلغبخشیاز
هزینههایساختمسکندرروستاهاوشهرهای
کمتراز۲۵هزارنفرراپوششمیدهدودولتقصد
داردرقماینوامراافزایشدهد.دراینخصوصامروز
وزیرراهوشهرســازیدرحاشیه مهردادبذرپاشـ
افتتاححدود۲۴۰۰واحدنهضتملیمســکندر
قمگفتهاست:تسهیلاتمسکنروستاییوافزایش
آنازجملهدستورکارهاییاســتکهدرشورای
عالیمسکننیزبرایآنتاکیدشدهاست.بهگفته
بذرپاشهماکنونتسهیلاتمسکنروستایی۲۰۰
میلیونتوماناستوهمهتلاشخودراخواهیمکرد
تااینرقمرادرهماهنگیبابانکهاافزایشدهیم.
درشورایپولواعتبارودولتمصوبمیکنیمتا
سهموامروستاییافزایشیابد.بنابراینگزارشبنیاد
مسکنتعهدساختیکمیلیونو۶۰۰هزارواحدرا
درقالبطرحنهضتملیمسکنبرعهدهگرفتهکه
تاکنونبیشاز۴۵۵هزارواحدرابهمرحلهیساخت
رساندهوقصدداردتاپایانسالجاریاینتعدادرابه
۸۰۰هزارواحدبرساند.ازاینتعدادحدود۳۰هزار
واحدروستاییبهمرحلهیافتتاحودرهفتهدولتبه
بهرهبرداریرسید.دربخششهرینیزحدود۲۰
هزارواحددرمراحلپایانیقــرارداردوتعدادقابل
توجهیدرهفتهدولتافتتاحشد.هرواحدشهری
۳۵۰میلیونتومانوامداردوالبتهتسهیلاتدراین
بخشبه۵۵۰میلیونتومانیافتهقراراستمتناسب

باپیشرفتپروژههاتزریقشود.

 ترمز قیمت نفت کشیده شد
قیمتنفتدرمعاملاتروزســهشنبهتحتتاثیر
نگرانینسبتبهاحتمالافزایشبیشترنرخهایبهره
درآمریکاکهممکناستتقاضابرایسوخترامتاثر
کندوهمچنیننزدیکشدنیکطوفانگرمسیری
بهمنطقهگلفکاستآمریکا،تغییرچندانینداشت.
بهایمعاملاتنفتبرنتثابتبودودر۸۴دلارو۴۲
سنتدرهربشکهایســتاد.بهایمعاملاتوست
تگزاساینترمدیتآمریکابادوسنتکاهش،به۸۰

دلاروهشتسنتدرهربشکهرسید.
سرمایهگذارانمنتظرانتشــاراطلاعاتاقتصادی
مهمآمریکادراواخــرهفتهجاریبهمنظورکمک
بهارزیابیروندنرخبهرهدرســالمیلادیجاریو
آینده،هستند.جرومپاول،رئیسفدرالرزرو،روز
جمعهگفتکهبانکمرکزیآمریکاممکناستلازم
باشدبرایمهارتورم،نرخبهرهرابهمیزانبیشتری
افزایشدهد.ابزار»دیدهبانفدرال«رفینیتیونشان
دادکهبازارهااحتمال۸۰درصدیمیدهندکهبانک
مرکزیدرماهآیندهدرنرخهایبهرهتغییریندهد،
امااحتمالافزایشنرخبهرهدرنوامبردرحالحاضر

حدود۵۶درصداست.
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عدماعتقاددولتقبلبهتولیدوالبتهعرضهمسکنسببشدتااینبازار
تبدیلبهیکیازمتلاطمترینبخشهادرکشورشود.افزایشسرسامآورقیمت
مســکنچهدربخشاجارهوچهرهنواجارهسببشدتانهتنهاخریدخانه
برایمردمیکرویاشود،بلکهحتیتوانرهنواجارهیکواحدکوچکبهویژه
درکلانشــهرهاییمثلتهرانرانداشتهباشندوشاهدافزایشموجمهاجرت

مستاجرانبهشهرهایکوچکترباشیم.
پیادهســازیسیاستهاییازجملهتهرانیزهکردنپایتختدردورانوزارت
افرادیمانند»عباسآخوندی«وزیروقتراهوشهرسازیدردولتروحانیسبب
شدتامستاجرانساکندراینکلانشهرعطایماندندرتهرانرابهلقایآن
بخشیدهوبهدیگرشهرهایمجاورکوچکنند.وزیریکهعدمتولیدمسکنبهویژه
درحوزهمســکنمهررادرروزتودیعومعارفهخودبهعنوانیکیازبزرگترین
افتخاراتخودمطرحکرد،افتخاریکهســببشدتانهتنهابیشترینفشاربه
خصوصبهمستاجرانواردشود،بلکهخریدخانهبهویژهبرایدهکهایکمتر

برخوردارجامعهبهرویابدلشود.
باپایانکاردولتدوازدهم،دولتسیزدهمکلیدپاستورراباانبوهیازمشکلات
دربخشهایمختلفتحویلگرفتکهیکیازحوزههاییکهبهشــدتدچار
نابسامانیولجامگسیختگیشدهبود،مسکنبود.ایندرحالیاستکهآیتالله

سیدابراهیمرییسی،رییسجمهورکهپیشازانتخاباتبهخوبیازمشکلات
کشورآگاهیداشت،بارهاوبارهادروعدههایانتخاباتیخودتولیدمسکنرابه
عنوانیکیازاولویتهایاصلیخودمطرحکردهبود.برهمیناساس،دولتچه
دروعدههایانتخاباتیخودوچهاززمانیکهبرسرکارآمد،تولیدسالیانهیک
میلیونمسکنرادرقالبنهضتملیبهعنوانمهمترینبرنامهخودهدفگذاری
کرد.هدفگذاریکهاگرچهدولتسیزدهممیدانستدراینبخشبامشکلات
زیادیدرمسیرمواجهخواهدشداماعزمخودراجزموفارغازهرگونهحاشیه،
حلمشــکلمردمدراینحوزهرابرایخودتعریفکرد.هدفیکهدرطولدو
سالیکهازعمرایندولتمیگذرد،همچنانبرنامهنخستبودهوبایکبرنامه
منسجموالبتهباوجودهمهدستاندازیهاومشکلاتدرحالپیشرفتاست.
بههمینمنظورساختچهارمیلیونمسکندربازهزمانیچهارسالهدراولویت
قرارگرفتودولتهمهتلاشخودراانجامدادتاباواردکردنبخشهایمختلف
دولتیوخصوصی،قفلمسکنراشکستهوبزرگترینمشکلمردمراحلکند.
طبقبرنامهریزیکهبرایاجراییکردنابرپروژهنهضتملیطراحیشدهاست،
تولیدوعرضهچهارمیلیونمسکندرشهرهایمختلفهدفگذاریشدهکهبرای
پیادهسازیآنبرنامههاییازجملهاستفادهاززمینهایدولتی،طرحخودمالکی،
اســتفادهازظرفیتانبوهسازانوواگذاریزمینهایدولتیبهصورتانفرادیو

قراربراینبودکهاقتصادچیندرسالجاریباریکسوماقتصادجهانرابهدوش
بکشدوبهموتورمحرکرشدآنتبدیلشود،ازاینروکندیوانقباضغیرمنتظرهآن

زنگخطررادرسرتاسرجهانبهصدادرآوردهاست.
کاهشیافتننرخوارداتچیندرهمهحوزهها،ازموادساختمانیگرفتهتاقطعات
الکترونیکی،باعثشدهتاکشورهایمختلفجهانخودرابرایواردشدنضربهاقتصادی
آمادهمیکنند.ســرمایهگذارانخارجیتاکنونبیشاز۱۰میلیارددلار،برابر۱.۴هزار
میلیاردینازبازارسهامچینخارجکردهاند.گلدمنساکسومورگاناستنلی،۲موسسه
مالیمعتبرجهانیپیشبینیهایخوددربارهارزشسهامچینراکاهشدادهونسبت

بهسرریزخطراتاینمنطقهبهدیگرکشورهاهشداردادهاند.
بزرگترینضربههاازرکوداقتصادیچینبهاقتصادهایآسیاییوآفریقاییواردشده
اســت.ژاپندرماهجولایافتشدیدصادراتخودطی۲سالگذشتهراگزارشکرد
کهبخشبزرگیازآنبهدلیلکاهشخریدخودرووتراشهازسویچینرخدادهاست.
بانکهایمرکزیکرهجنوبیوتایلندهمهفتهگذشتهمقصرعقبنشینیازپیشبینیهای

اقتصادیخودرارکوداقتصادیدرچینمعرفیکردند.
بااینهمهمیتوانهمهچیزراسیاهوسفیددید.کندیاقتصادچینوتورممنفیباعث
کاهشنرخجهانینفتشــدهاســتوکاهشتورمدراینکشوربهآنمعنیاستکه
قیمتکالاهاییکهبهسرتاســرجهانارسالمیشود،کاهشخواهدداشت.اینروند
بهنفعکشورهاییمانندآمریکاوانگلیسخواهدبودکهباتورمبالادستبهگریباناند.
بعضیازبازارهاینوظهورمانندهندهمدراینوضعیتنسبتبهجذبسرمایهگذارهای
خارجیکهممکناستچینرارهاکنندوبهدنبالگزینههاییجدیدباشد،امیدوارند.
اماکندیطولانیمدترشداقتصادیچینبهعنواندومیناقتصادبزرگجهان،بیشتر
ازکمک،بهجهانآسیبواردخواهدکرد.صندوقبینالمللیپولمیزانوابستگیاقتصاد
جهانیبهچینرااینگونهمتصورمیشودکهزمانیکهاقتصادچین۱درصدافزایشپیدا

میکند،اقتصادجهانی۰.۳درصدرشدخواهدکرد.
اقتصاددانانباوردارندرکوداقتصادیچینبهخودیخودپدیدهترســناکینیست،
وضعیتزمانیوخیممیشودکهبقیهکشــورهایجهان،آمریکاواروپاهمواردرکود
شــوددرحالیکهاقتصادچینضعیفباقیماندهاست،درچنینشرایطیبحرانایجاد
خواهدشد.درادامهبهبخشهاییازتبعاتکندیاقتصادچینبراقتصادهاوبازارهای

جهانیاشارهشدهاست:

  رکود تجاری
بسیاریازکشورها،بهویژهکشورهایآسیاییچینرابزرگترینبازارصادراتیبرای
تمامیمحصولاتخود،ازقطعاتالکترونیکگرفتهتاغذا،انرژیوفلزاتمیدانند.طی
۹ماهاز۱۰ماهگذشتهارزشوارداتچینکاهشیافتهونرختقاضاهمبهپایینترازنرخ

رکوردهایثبتشدهدردورانهمهگیریرسیدهاست.ارزشمحمولههایوارداتیچیناز
آفریقا،آسیاوآمریکادرماهجولاینسبتبهزمانمشابهدرسالگذشتهبسیارکمتربوده
است.تاکنونحجمحقیقیکالاهاییمانندآهنیاسنگمسکهبهچینصادرشدهاند
توانستهثابتباقیبماند؛امادرصورتتداومکندیرشداقتصادی،اینبخشازواردات
چینهمتحتتأثیرقرارگرفتهوبهاستخراجکنندگاندراسترالیاوآمریکایجنوبیو

دیگرنقاطجهانآسیبخواهدزد.

  فشار منفی شدن تورم
قیمتتولیددرچینطی۱۰ماهگذشتهروبهکاهشگذاشتهاست،اینبهآنمعنی
استکهکالاهاییکهچینصادرمیکندقیمتکمتریبرایخریدارانخواهدداشت،
خبریکهبرایکشورهایدرگیرتورمخوشحالکنندهاست.قیمتکالاهایچینیدر
اسکلههایآمریکاییطی۱۰ماهگذشتههرماهکاهشداشتهاستواحتمالاًاینکاهش
تازمانیادامهخواهدداشتکهقیمتکارخانهدرچینبهمرزمثبتبازگردد.اقتصاددانان
تخمینمیزنندکهفرودسختاقتصادچین،یعنیانحراف۱۲.۵درصدیازروندرشدی
کهبرایاینکشورپیشبینیشدهاست،باعثکاهش۰.۷درصدینرختورممصرفکننده

پیشبینیشدهبرایآمریکادرسال۲۰۲۵خواهدشد.

  بازگشت آهسته توریسم
اگرچهمصرفکنندگانچینیدربخشخدماتیمانندگردشگریبیشترازخریدکالا
هزینهمیکنند،اماهنوزتعدادمسافرانخارجازکشورافزایشقابلتوجهینداشتهاست.
دولتچینتاهمیناواخرتورهایگروهیبهبسیاریازکشورهایجهانراممنوعاعلام
کردهبودوهنوزدراینکشورکمبودپروازوجوددارد،اینشرایطباعثافزایشقابلتوجه
هزینهسفرنسبتبهدورانپیشازهمهگیریشدهاست.ازسوییدیگررکودوضعف
اقتصادیباعثشــدهتاافرادیکهپیشترخودراثروتمندمیدانستند،احساسثروت

کمتریکنندوبههمیندلیلرونقدوبارهسفرهایخارجیازچینبهدیگرکشورهای
جهانقراراستبرایمدتیطولانیتربهتأخیرافتادهوبهکشورهایوابستهبهگردشگری

چین،ازجملهتایلندضربهواردکند.

  کاهش ارزش یوآن
رکوداقتصادیچینباعثشدهاستکهواحدپولیاینکشوردربرابردلاردرسال
جــاری۵درصدکاهشپیداکند.درماهجــاریارزشهریوآندربرابر۱دلاربه۷.۵
رسید.بانکمرکزیچیناقداماتدفاعیازجملهتثبیتنرخروزانهارزراتشدیدکرده
است.وابستگیکهمیانیوآنچینوبعضیازدیگرارزهاماننددلارسنگاپور،باتتایلند
وپزویمکزیکوجودداردممکناستباعثشوداینارزهاهمدربرابردلارضعیفتر
شــوند.همچنینبهگفتهاقتصاددانانتداومضعفاقتصادچینممکناســتبهارز
اقتصادهایوابستهبهکالاهایچینیمانندپزویشیلیورندآفریقایجنوبیهمآسیب
شدیدواردکند.دلاراسترالیاهمطی۳ماهگذشتهبیشاز۳درصدازارزشخودرادر

برابردلارازدستدادهاست.

  کاهش جذابیت اوراق قرضه
کاهشنرخبهرهدرچینباعثشدهاستتااوراققرضهچینجذابیتخودرابرای
ســرمایهگذارانخارجیازدستبدهند،ســرمایهگذارانیکهحضورخوددربازارهای
چینراکاهشدادهوبهدنبالجایگزینیمناسبدرمنطقههستند.بهگفتهبلومبرگ،
داراییهایخارجازکشورارزرسمیچین،ازسال۲۰۱۹تاکنونکمترینسهمازمجموع
بازاررادراختیاردارند.صندوقهایجهانیسهماوراققرضهارزهایمحلیکرهجنوبی
واندونزیراافزایشدادهاندزیرابانکهایمرکزیاینکشورهانزدیکبهپایانچرخه

افزایشنرخبهرههستند.

  خروج سهام لوکس
شرکتهایبزرگونامداریمانندکاترپیلارونایکیاعلامکردهاندکهدرآمدهایخود
رابهآرامیازچینخارجمیکنند.شاخصاماسسیآیکهبزرگترینشرکتهایجهانی
بابیشترینمیزانمراودهباچینرادنبالمیکند،درماهجاری۹.۳درصدکاهشداشته
است،یعنی۲برابرکاهشدرمقیاسگستردهترجهانی.کالاهایلوکساروپاییوبخش
تفریحاتهمجایگاهخودرادرچینازدستدادهاند.بهگفتهاقتصادداناناینشاخصها
بازتابیدقیقازآنهستندکهچطورسرمایهگذارانخارجیتحتتأثیرغیرمستقیمچین
قرارگرفتهاند،آنهمدرشرایطیکهاقتصادچینبهکندیدرحالپیشرویاست.برندهای
لوکسیازقبیللوییویتان،گوچیوهرمسازجملهشرکتهاییهستندکهبیشترین

آسیبپذیریرادربرابرهرنوعنوسانتقاضادرچینازخودبروزمیدهند.

مدیرسامانهیکپارچهفروشخودروگفت:سامانهیکپارچهخودرودیشبفعالشدوکسانی
کهنتوانستنددرمرحلهدومخودروییدریافتکنندمیتوانندبامراجعهبهسایتاقدامبه

ثبتناممجددکنند.
مهدیتقدسیمدیرسامانهیکپارچهفروشخودرواظهارداشت:باتوجهبهظرفیتجذب
نشدهخودروسازانونیزمحصولاتجدید،برایسهدرصدباقیماندهازثبتنامکنندگان
مرحلهدومدیشبساعت۲۰سامانهیکپارچهفروشخودروفعالشد.ویتصریحکرد:
همچنینباتوجهبهظرفیتهایخالیاعلامشدهازسویشرکتهایمدیرانخودروو

کرمانموتور،متقاضیاندودستهیادشدهمیتوانندبهانتخاب۹محصولازمحصولات
دوشرکتمذکوربپردازند.البتهتوجهشودکهمشــتریاناگرخودرویکرمانموتوررا
خریداریکردهاندفقطمیتوانندازمیانمحصولاتاینشرکتتغییراترااعمالکنندو
خریدارانمدیرانخودرونیزبههمینشکلفقطمیتوانندازمیانمحصولاتتغییرات

راانجامدهند.
تقدسی افزود: از شرکت کرمان موتور چهار مدل خودروی جک S۵ ,S۳ ,J۷ ,J۴ و از شرکت 
مدیران خودرو پنج خودروی آریزو FX ،۶، تیگو X۲۲ ،۷ و X۵۵ برای متقاضیان در نظر گرفته 

شده است.
مدیرســامانهیکپارچهفروشخودروگفت:پسازاینمرحلهنیز،ظرفیتموجودهمه
خودروسازانمجدداًبررسیخواهدشدوبرمبنایآنمراحلآتیطرحیکپارچهخودرو

اطلاعرسانیخواهدشد.
رئیــسســامانهیکپارچــهخــودرویــادآورشــد:ســامانهیکپارچــهتــاپنــج
شــنبهشــب۹شــهریورماهبــازاســتومتقاضیــانمیتواننــدنســبتبــه

ثبتنامخوداقدامکنند.

کندی رشد اقتصادی چین چه تبعاتی برای اقتصاد سایر کشورها دارد؟

 سامانه یکپارچه خودرو از دیشب فعال شده است

گروهیعملیاتیشد.
درکنارتولیدمسکنوارائهزمینبهصورترایگانبرایاجراییکردننهضت
ملیمسکن،طرحهایدیگریمانندنوسازیبافتفرسودهنیزدردردستورکار
قرارگرفتکهبرایناساسمقررشدهکهبهعنوانمثالتاپایانسال۱۴۰۲،
۱۵۰هزارواحددراینبافتهاباکمکدولتواستفادهازتسهیلات،نوسازی

ودراختیارمردمقراربگیرد.
دولتسیزدهمباوجودهمهمشکلاتودستاندازیهادرحوزهمسکن،
برنامهاصلیخودرابرایتولیدبهپیشبرد،اگرچهدراینمســیرباانبوهی
ازمشکلاتمواجهشد؛ازکمکاریبانکهابرایپرداختتسهیلاتگرفتهتا
همکارینکردنبرخیازدستگاههابرایواگذاریزمین.اماآنچناندراینراه
جدیعملکردکهتوانستبخشزیادیازاینسنگریزههاراازسرراهخود
بردارد.برهمیناساسدرکنارطرحهاییکهدرطولسالدرحوزهنهضتملی
مسکندرشهرهاییازجملهپرند،یزدوسایرشهرهایکشورشاهدافتتاحآن
بودیم،دولتساخت۱۰۱هزارواحدمسکونیدیگررادرهفتهدولتوعدهداد
کهدرروزهاییکهگذشتبهاینوعدهخودرنگوبویواقعیتدادوکسانی
کهتادیروزخانهدارشدنرارویامیدانستند،کلیدواحدهایخودرابههمت

دولتسیزدهمتحویلگرفتند.
درهفتــهدولــت۱۰۱هزارو۲۷۸هزارواحدمســکونینهضتملیدر
آیینیباحضوررییسجمهوربهمتقاضیانتحویلدادهشدوبیشترینتعداد
واحدهاییکهباحضوربرخطآیتاللهرییسیدراستانهایمختلفافتتاحو
بهمتقاضیانتحویلدادهشد،متعلقبهاستانخراسانرضویبا۹هزارو۴۷۷
واحدمسکونیبودوپسازآنبهاستانهایتهرانباهشتهزارو۷۲۸واحد،
همدانهفتهزارو۲۵۸واحدمسکونی،کرمان۶هزارو۶۱۳واحدمسکونی

وهرمزگانپنجهزارو۲۲۴واحدمسکونیاختصاصداشت.
همچنیندراســتانهایآذربایجانشرقی۲هزارو۴۳۹واحدمسکونی،
آذربایجانغربی۲هزارو۹۳۹واحدمســکونی،اردبیلیکهزارو۸۰۶واحد
مســکونی،اصفهان۲هزارو۷۴۰واحدمسکونی،البرزیکهزارو۲۱۰واحد
مسکونی،ایرانشهر۸۷واحدمسکونی،ایلام۴۱۵واحدمسکونی،بوشهریکهزار
و۶۸واحدمســکونی،چهارمحالوبختیاری۸۹۲واحدمسکونی،خراسان
جنوبییکهزارو۷۲۸واحدمسکونی،خراسانشمالی۲هزارو۵۴۳واحد
مسکونی،خوزستانچهارهزارو۷۳۰واحدمسکونی،زنجانسههزارو۷۳۸
واحدمسکونی،سمنان۵۳۳واحدمسکونی،شاهرود)شرقسمنان(۶۲۸واحد
مسکونی،سیستانوبلوچستانچهارهزارو۴۷۱واحدمسکونی،فارس۲هزار
و۹۷۳واحدمسکونی،قزوینیکهزارو۹۴۳واحدمسکونی،قم۲هزارو۳۸۹
واحدمسکونی،کردستانیکهزارو۴۰۶واحدمسکونی،جنوبکرمان۲۵۰
واحدمسکونی،کرمانشاهسههزارو۶۴۸واحدمسکونی،کهگیلویهوبویراحمد
۲هزارو۵۴۳واحدمسکونی،گلستان۲هزارو۸۵۴واحدمسکونی،گیلان
۲هزارو۶۴واحدمسکونی،لرستان۲هزارو۲۷۷واحدمسکونی،مازندران
چهارهزارو۲۹۰واحدمسکونی،مرکزییکهزارو۶۷۰واحدمسکونیویزد

سههزارو۷۰۴واحدمسکونیبهمتقاضیانتحویلدادهشد.
ازدیگردســتاوردهایدولتسیزدهمبرایحلمشکلمسکندربخش
تولید،شکستنطلسممسکنمهربهویژهدرشهرهایجدیدبود،طرحیکه
بهدلیلکمکاریدولتقبلسالهاستدرحالخاکخوردنبود.امادولت
درکنارپرداختنبهنهضتملیمسکن،پایاندادنبهپروژهمسکنمهرکه
ســالهااستمتقاضیانبهدنبالتحویلگرفتنواحدهایخودهستندرانیز

دردستورکارقرارداد.
بههمینمنظور،۲۰هزارواحددرقالبمسکنمهردرروزهایآیندهافتتاح
وبهمتقاضیانتحویلدادهخواهدشد،ایندرحالیاستکهدرمجموع۶۰هزار
واحدمسکنمهرازگذشتهباقیماندهوبرنامهدولتایناستکهدرهفتهدولت
درسالآینده،جشنپایانمسکنمهربهخصوصدرشهرهایجدیدرابگیرد.

از دیگر دستاوردهای دولت 
سیزدهم برای حل مشکل 

مسکن در بخش تولید، 
شکستن طلسم مسکن مهر 

به ویژه در شهرهای جدید 
بود، طرحی که به دلیل کم 

کاری دولت قبل سال هاست 
در حال خاک خوردن بود. 
اما دولت در کنار پرداختن 

به نهضت ملی مسکن، پایان 
دادن به پروژه مسکن مهر 
که سالها است متقاضیان 

به دنبال تحویل گرفتن 
واحدهای خود هستند را 
نیز در دستور کار قرار داد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/08
شماره : 1476
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ناترازی بانک ها به دلیل ضعف نظارتی است

رضا مظفری  |        سید احسان خاندوزی در سی و سومین همایش بانکداری اسلامی درباره دلایل ناتراتزی بانک ها اظهار کرد: ۴۰ سال 
از تدوین قانون عملیات بانکداری بدون ربا گذشته است و این ۴۰ سال فرصت مناسبی است تا مسیر طی شده را بررسی کنیم و 

نتیجه حاصل را چراغ راه سال های آتی خود قرار دهیم.
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سخنگوی قوه قضائیه به ارائه گزارشی از وضعیت پرونده های مهم قضائی پرداخت.
 مسعود ستایشی، ، در نشست خبری به ارائه تازه ترین موضوعات روز در حوزه قضائی پرداخت و در ادامه به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.

سخنگوی قوه قضائیه ضمن گرامیداشت اربعین حسینی گفت: راهپیمایی اربعین به عنوان بزرگ ترین مراسم جمعی تاریخ است و بر اساس دستور رئیس قوه قضائیه دستگاه قضائی همپای تمام 
زائران مشتاق زیارت آماده است تا برای رفع موانع این همایش بزرگ اقدام کند و در این راستا تمام امکانات خود را بسیج کرده است.

وی ادامه داد: این مسئولیت نباید منجر به فراموشی سایر خدمات قضائی و مانع ارائه خدمات بهینه شود. همچنین به مناسبت سالروز شهادت دولتمردان برخاسته از انقلاب اسلامی باید نام شهدای 
دولت را گرامیداشت.ستایشی گفت: شهیدان باهنر و رجایی عدالت را سرلوحه کار خود قرار دارند و با مظلومیت نام خود را جاودانه ساختند و هفته دولت را به تمام دولتمردان تبریک می گوئیم.

وی با بیان اینکه عدالت تنها در یک محور وجود ندارد، گفت: عدالت را باید در جامع محورهای نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران ببینیم و به آن نائل شویم.

برخورد بلادرنگ با مفاسد 
اقتصادی

 دولت ها یکی از عوامل ناترازی بانک ها 
هستند

رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد که یکی از عوامل 
ناترازی بانک ها، دولت ها در ادوار مختلف و مجالس 
هستند که تکالیفی را برای بانک ها تعریف می کنند 

که به معنی هدایت اعتبار هم نیست.
 محمدرضا فرزین در سی وسومین همایش بانکداری 
اسلامی اظهار کرد: امروزه در ایران بیش از ۸۸ درصد 
تامین مالی توسط بانک ها صورت می گیرد و تقریبا 
تمام بار نظام تامین مالی کشــور بر دوش شــبکه 

بانکی است.
وی افزود: حتی در این میان بخشی از تامین مالی 
دولت بر دوش نظام بانکی قرار گرفته و فشار زیادی 
را بر بانک ها ایجــاد کرده اســت؛ بنابراین یکی از 
عوامل ناتراتزی بانک ها )اعم از دولتی و خصوصی( 
خود دولت است. این در قانون برنامه هفتم توسعه 
همفکری به وجــود آمد که این ناتراتزی ســرایت 

پیدا نکند.

   حمایت صندوق بیمــه از وحوش در حال 
انقراض

قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی با بیان اینکه در 
بیمه کشاورزی در منطقه اول هستیم، گفت: صندوق 
بیمه کشاورزی با همکاری سازمان محیط زیست از 

وحوش در حال انقراض حمایت می کند.
 علیرضا آل امین در رویداد معرفی طرح ها و خدمات 
نوین بیمه کشــاورزی که به مناسبت گرامیداشت 
هفته دولت برگزار شد  با بیان اینکه قوی ترین بیمه 
بخش کشاورزی را به ترتیب ایالات متحده آمریکا و 
چین دارد، گفت:ما نیز در حوزه بیمه کشاورزی در 
منطقه اول هستیم و پیشنهاد نیز داده ایم که در این 
بخش هاب منطقه شویم و به کشورهای دیگر نیز 
کمک کنیم. آذربایجان و ارمنستان و برخی دیگر از 
کشورهای  همسایه نیز درخواست همکاری با ما در 

بیمه کشاورزی را داشتند.
وی با تاکید بــر اینکه بیمه کشــاورزی از اهمیت 
بسیاری برخوردار اســت، گفت: در دولت سیزدهم  
توجه  ویــژه ای به این بیمه شــد و وزارت کشــور 
نیز در این بخش مشــارکت داشــت. در دو سال 
گذشــته به اندازه  ۸ ســال دولت قبلی غرامت به 
کشاورزان پرداخت شده است. همچنین در وزارت 
جهادکشاورزی تنها بخشی هستیم که حمایت های 
مستقیم رئیس جمهوری و معاون اول را به همراه 
داریم.قائم مقام مدیرعامل صندوق  بیمه کشاورزی 
به بیمه های مرتبط به بخش کشاورزی اشاره کرد و 
گفت: یکی از این بیمه ها حمایت از وحوش اســت. 
برای اولین بار در تاریخ انقلاب در راستای حمایت 
از وحوش در حال انقراض، صندوق بیمه با همکاری 
محیط زیست اقداماتی انجام داده است. یعنی اعلام 
کردیم که اگر وحوش به مزارع حمله کردند به آنها 
آسیب نرسانید بلکه بیمه خســارت آن را پرداخت 

می کند.
وی افزود: دولت سیزدهم به بیمه اعلام کرده است 
که هیچ دغدغه مالی برای پرداخت غرامت نداشته 
باشــید و همه محصولات را بیمه کنید زیرا دولت 

حامی کشاورزان است.
آل امین در ادامه گفت: موضوع دیگر ورود ما به بیمه 
درآمد است. یعنی اگر دولت به مرغداران اعلام کرد 
که در حوزه تنظیم بازار به مشکل خورده و آنها باید 
محصولاتشان را با قیمت های پایین تر در بازار عرضه 
کنند، با این بیمه ضرر و زیان توسط بیمه پرداخت 

خواهد شد.
وی همچنین از ورود صندوق بیمه به بیمه انفرادی 
در بخش کشاورزی نیز اشاره کرد.قائم مقام صندوق 
بیمه کشاورزی با اشاره به اینکه بیمه کشاورزی در 
ســه بخش  دولتی، خصوصی و تشکل ها و اتحادیه 
ورود کرده اســت، گفت:در حوزه بیمه کشاورزی 
بســیاری از وظایف به بخش خصوصی واگذار شده 
است.وی در پایان گفت: در بیمه جهش دیم زارها 
کمترین حق بیمــه دریافت و بیشــترین غرامت 

پرداخت می شود.

رئیس موسســه عالی آموزش بانکداری گفت: اجرای همزمان مهار تورم و رشــد 
تولید امری دشوار و عملی شدن آن نیازمند تلاش و هماهنگی تمام دستگاه هاست و 
مسئولیت سیاستگذاران نظام بانکی کشور در جهت کاهش تورم و حمایت از تولید را 
دو چندان می کند تا با تلاشی جهادی امکان پیشرفت اقتصادی کشور را فراهم کنند.

فرشــاد حیدری در آیین افتتاح سی و سومین همایش بانکداری اسلامی با بیان 
اینکه موسسه آموزش بانکداری ایران پس از بررسی و مشورت با صاحب نظران حوزه 
بانکداری دو محور اصلی »هدایت اعتباری و رشد بدون تورم« و »علل ناترازی بانک ها 
و راه های برون رفت از آن« را برای این همایش انتخاب کرد، گفت: برای بررسی این 
اولویت ها و شناســایی و رفع تنگناهای شــبکه بانکی و نهایتا برگزاری هرچه بهتر و 
پربارتر همایش علمی، نشســت هایی با حضور صاحب نظران و نمایندگان بانک های 
کشور در موسسه عالی آموزش بانکداری ایران برگزار شد و ۳۶ عنوان موضوع پژوهشی 
مرتبط با دو محور موضوع همایش شناسایی و از طریق تارنمای همایش به محققین 
و نخبگان اقتصادی بانکی اطلاع رسانی شد تا با ارائه پیشنهادات سازنده نظام بانکی 

را در رسیدن به اهداف خود یاری کنند.
وی افزود: نقش اساسی شبکه بانکی در اقتصاد کشور در تامین مالی فعالیت های 
اقتصادی بسیار موثر است به تبع این نقش اساسی، شبکه بانکی در پیشرفت اقتصادی 
کشــور نقش بی نظیری را ایفا می کند؛ لذا توجه به معضلاتی که با آن روبرو است از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
حیدری با اشــاره به اینکه همایش بانکداری اسلامی امسال به دو مسئله اساسی 
هدایت اعتباری و ناترازی بانک ها می پردازد، گفت: برنامه های هدایت اعتباری ابزاری 

هستند که به منظور اثرگذاری بر تخصیص اعتبارات و سوق دادن منابع مالی شبکه 
بانکی به بخش های مورد حمایت دولت برای نیل به اهداف اقتصادی مورد استفاده قرار 
می گیرد. تاکنون بسیاری از کشورها در ادوار مختلف از این ابزار سیاستی بهره برده اند 
و نتایج مطلوبی نیز گرفته اند. در اقتصاد ایران نیز طی ســال های گذشته برنامه های 
اعتباری در قالب تســهیلات تکلیفی و سهمیه بندی های اعتباری در قوانین بودجه 
ســالانه برنامه های توســعه ای و برنامه های حمایتی دولت پیش بینی شده  و به اجرا 
درآمد. اگرچه اهداف این برنامه ها تحت شرایط خاص اقتصادی کشور، علی الخصوص 
وضــع تحریم های ظالمانه اقتصادی خیرخواهانه بوده اما در شــیوه اجرا و عملیاتی 

شدن با نقدهایی روبرو است.

وی افزود: مسئله بعدی ناترازی در نظام بانکی است. ناترازی در نظام بانکی عمدتا 
متاثر از ناترازی های اقتصادی کشور است. در این میان شاید بتوان با تصویب قوانین 

مناسب در راستای کاهش ناترازی در نظام بانکی گام برداشت.
رئیس موسســه عالی آموزش بانکداری ایران تاکید کرد:  توجه به بودجه ســال 
۱۴۰۳ و قانون برنامه هفتم اهمیت ویژه ای دارد که در آن برای اصلاح نظام بانکی و 
مهار و رفع ناترازی بانک ها احکام مناسبی طراحی شود و با سعی و اطلاع رسانی به 
مسئولین و قانونگذاران در افزایش انسجام و استحکام قوانین آتی کوشید. برای استفاده 
از فرصت های موجود قانون بانکداری که در مجلس در دست بررسی و تصویب  است 

نیز باید مورد توجه قرار گیرد
دبیر ســی و سومین همایش بانکداری  در خصوص  مقالات پذیرفته شده و روند 
انتخاب آنها گفت: در این بازه زمانی ۱۶۹ مقاله از طریق سامانه همایش دریافت شد 
که پس از ارزیابی مقدماتی توســط کمیته علمی مقالاتی واجد شرایط چاپ و ارائه 

تشخیص داده شدند.
وی افزود: تلاش موسسه عالی آموزش بانکداری ایران بر این است که کتاب مجموعه 
سخنرانی ها و مقالات سی و سومین همایش بانکداری اسلامی در اسرع وقت منتشر و 
در اختیار علاقمندان قرار گیرد که می تواند منبع مناسبی برای محققین حوزه بانکداری 

باشد تا از این مجموعه در راستای پیشبرد اهداف پژوهشی خود بهره مند ببرند.
و  مــروز  ا طــی  ســلامی  ا ری  نکــدا با یــش  هما ســت؛  ا  گفتنــی 
فردا )هفتم و هشــتم شهریورماه( با حضور صاحبنظران بانکی و دانشگاهی در بانک 

مرکزی در جریان خواهد بود. 

مهار تورم و رشد تولید نیازمند هماهنگی همه دستگاه هاست

وی افزود: یکی از ممیزهای بانکداری اسلامی موضوع قرض الحسنه است و عمده بهره برداران بانکداری 
اسلامی گروه های اجتماعی و اقشاری هستند که نیازمند دریافت تسهیلات خرد هستند. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: دولت در دو سال گذشته تلاش کرده سهم قرض الحسنه در تامین 
نیاز خرد خانوارها افزایش یابد و دو بانک قرض الحسنه را تقویت کردیم.

خاندوزی با اشاره به اینکه یکی از سازکارها در شمول مالی استفاده از ظرفیت تسهیلات قرض الحسنه 
به عنوان اعتبارات خرد اســت، بیان کرد: اصلاح روش محاسبه کارمزد تسهیلات قرض الحسنه امروز در 
دســتور کار شورای پول و اعتبار قرار دارد. با توجه به اینکه مسئله کارمزد ثابت بارها مورد اعتراض بوده 

است، امیدواریم امروز این مسئله برطرف شود.
وی با بیان اینکه اگر قوانین بانکداری اسلامی را رعایت می کردیم آیا با این حجم از ناترازی در بانک ها 
موجه می شدیم؟ تصریح کرد: پاسخ این سوال این است که در دل آسیب شناسی ناترازی به مسئله درآمد 
و هزینه می رسیم که به معنی ناترازی بدهی و دارایی است و اگر این مسئله برطرف شود ناترازی بانک ها 

نیز حل می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: مقایسه این ریشه یابی با مساله ای که در دل بانکداری اسلامی مطرح 
می شود که بانک باید نقش وکالتی خود را به نحو موثری انجام دهد و بانک به عنوان رابط میان سپرده گذارن 
و سرمایه گذارن عمل کرده و سود محقق شده آن را به سپرده گذاران برگرداند این مسائل شکل نمی گرفت.
وی با تاکید بر اینکه ریشه ناترازی بانک ها عدم توجه به نقش اصلی بانک ها است، گفت: رکن اصلی 
بانکداری اســلامی پیوند بین بخش واقعی و پولی اقتصاد اســت و هرگاه این پیوند با عقود و قراردادهای 

بانکی شکسته شود اثرات مخرب آن بر اقتصاد و نظام پولی کشور وارد می شود.
خاندوزی با بیان اینکه اگر مقامات در سال های قبل در موضوع ناترازی، درآمد و هزینه بانک ها حساسیت 
داشــتند و براساس ضوابط بانکداری متعارف عمل می کردند و پرداخت های مستمر بیش از میزان سود 
واقعی بانک بود شاهد ناترازی بانک ها و تکرار آن نبودیم، گفت: در پایان دهه ۸۰ و ۹۰ اساس حیات نظام 

بانکداری و ناترازی بانک ها از سمت حاکمیت و بانک مرکزی تامین شده است.
وی تاکید کرد: نظام عقود بانکداری اسلامی بازگشت به پیوند بخش واقعی و تولید کالا و خدمت است. 
برای بازگشــت به اصلاح ســاختار به نحوی که فرصت تولید و ایجاد بانک های ناتراز کمتر شود ناچار به 

بازگشت به نقش درست و پایبندی بانک ها در توجه به نقش درست آن ها هستیم.
خاندوزی گفت: در نظارت بانکداری اسلامی فاقد نهادسازی هستیم و باید این مسأله برطرف شود تا 

هشدارها به موقع به بانک ها ابلاغ شود.
وی اظهار کرد: آنچه منجر شد بانک قوامین، موسسه نور، بانک آینده و سرمایه ناتراز شوند این بود که 

فاقد نهاد نظارتی در حوزه بانکداری اسلامی بودیم و ابزارهای نظارتی ما نیز بازدارنده نیستند.
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هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

 این شـرکت در نظر دارد نسـبت به برگـزاری مناقصه عمومی 
دو مرحلـه ای: خریـد سیسـتم هیدروژن سـازی مـورد نیاز 
نیروگاه بندرعبـاس به شـماره فراخـوان 2002001441000017 

اقـدام نماید.
ــه  ــوت ب ــه دع ــن مناقص ــرایط در ای ــد ش ــرکت های واج ــذا از ش ل
ــامانه  ــه س ــه ب ــناد مناقص ــت اس ــت دریاف ــد جه ــی آی ــل م عم
www.setadiran. تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس

ــک  ــال )ی ــغ 1.090.000ری ــز مبل ــه واری ــبت ب ــه و نس ir مراجع
ــخ  ــی از تاری ــه صــورت الکترونیک ــال( ب ــزار ری ــود ه ــون و ن میلی
1402/06/08 لغایــت 1402/06/16 اقــدام و یــک نســخه از اســناد 
ــا توجــه بــه اینکــه کلیــه مراحــل  مناقصــه را دریافــت نماینــد. ب
برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارایــه پیشــنهاد از طریــق 
ــردد، لازم  ــی گ ــزار م ــت برگ ــی دول ــدارکات الکترونیک ــامانه ت س
ــامانه  ــرکت ها در س ــی ش ــت قبل ــدم عضوی ــورت ع ــت در ص اس
ــه  ــام در ســایت مذکــور انجــام و نســبت ب فــوق مراحــل ثبــت ن
دریافــت گواهــی امضــاء الکترونیکــی اقــدام نمایند.ضمنــاً شــرکت 
کننــدگان مــی تواننــد جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر بــا شــماره 
ــد. ــل فرماین ــاس حاص ــی 834 تم : 33669855-076 داخل

توضیحات :
1-مهلت ارسال پیشنهاد: 1402/07/03 ساعت 9 صبح

2-زمان بازگشایی پاکات: 1402/07/03 ساعت 10:30 صبح
3-مدت زمان اجراي کار: 4 ماه شمسی

4-مبلغ تضمین شـرکت در فرآیند ارجاع کار:16.700.000.000 
)شـانزده میلیاردو هفتصـد میلیون( ریال می باشـد کـه باید 
بـه صـورت ضمانتنامـه معتبـر بانکـي یـا فیـش واریـزی بـه نفـع 
کارفرمـا در روز برگزاري مناقصه تسـلیم گـردد. )فرمت ضمانتنامه 
شـرکت در فرآینـد ارجـاع کار مـی بایسـت عینـاً مطابق بـا فرمت 
منـدرج در پیوسـت اسـناد مناقصه باشـد، بدیهی اسـت در صورت 
فرآینـد  ادامـه  از  مناقصـه گـر  فرمـت مذکـور  از  اسـتفاده  عـدم 

مناقصـه حـذف می گـردد.(
 5-دستگاه نظارت دفتر فنی تولید می باشد و شرکت های متقاضی 
می توانند در خصوص سوالات خود با داخلی 833  آقای مهندس 

بهرامی و ۸2۴ آقای مهندس دیرباز تماس حاصل فرمایند.
6- هزینه درج آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.

مناقصــات  ملــی  پایــگاه  ســایت های  در  مــا  آگهــی   -7 
الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه   ،  www.iets.mporg.ir
www.setadiran.ir دولــت و پایــگاه اطــلاع رســانی معامــلات  
شــرکت مــادر تخصصــی تولیــد نیــروی بــرق حرارتــی بــه آدرس 

ــد.  ــی باش ــاهده م ــل مش www.tender.tpph.ir قاب

روابط عمومی شرکت تولید نیروی برق بندرعباس
شناسه ۱557۴7۸

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای شماره آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای شماره 1616/م//م/14021402
شرکت تولید نیروی برق بندرعباس

 وزیر امور اقتصادی و دارایی از اصلاح روش محاسبه کارمزد تسهیلات قرض الحسنه 
در شــورای پول و اعتبار خبر داد و گفت: ناترازی بانک ها و موسسات کشور به دلیل 
فقدان نهادهای نظارتی است و ابزارهای نظارتی به اندازه کافی بازدارنده نیست.سید 
احسان خاندوزی در سی و سومین همایش بانکداری اسلامی اظهار داشت: ۴۰ سال 
از تقویت قانون عملیات بانکداری بدون ربا گذشته و این چهار دهه فرصت مناسبی 
اســت تا مسیر طی شده را بررســی کنیم و نتیجه حاصل را چراغ راه سال های آتی 

خود قرار دهیم.
وی افزود: یکی از ممیزهای بانکداری اسلامی موضوع قرض الحسنه است و عمده 
بهره برداران بانکداری اســلامی، گروه های اجتماعی و اقشــاری هستند که نیازمند 

دریافت تسهیلات خرد هستند. 
وزیر اقتصاد گفت: دولت در دو ســال گذشته تلاش کرده سهم قرض الحسنه در 
تامین نیاز خرد خانوارها افزایش یابد و به این منظور دو بانک قرض الحسنه تقویت 
شد.خاندوزی با بیان اینکه نباید نسبت به مسئله شمول و فراگیری بی تفاوت باشیم، 
افزود: در نظام های دیگر نیز به مساله شمول بسیار توجه می شود و یکی از سازکارها در 

شمول مالی استفاده از ظرفیت تسهیلات قرض الحسنه به عنوان اعتبارات خرد است.
وی بیان کرد: اصلاح روش محاسبه کارمزد تسهیلات قرض الحسنه امروز در دستور 
کار شــورای پول و اعتبار قرار دارد. با توجه به اینکه مســئله کارمزد ثابت بارها مورد 

اعتراض بوده است، امیدواریم امروز این مسئله برطرف شود.
وزیر اقتصاد با طرح این سوال که اگر قوانین بانکداری اسلامی را رعایت می کردیم 
آیا با این حجم از ناترازی در بانک ها موجه می شدیم؟، بیان کرد: پاسخ این سوال این 
است که در دل آسیب شناسی ناترازی به مسئله درآمد و هزینه می رسیم که به معنی 
ناترازی بدهی و دارایی اســت و اگر این مسئله برطرف شود ناترازی بانک ها نیز حل 
می شــود.خاندوزی ادامه داد: مقایسه این ریشه یابی با مساله ای که در دل بانکداری 
اسلامی مطرح می شود که بانک باید نقش وکالتی خود را به نحو موثری انجام دهد و 
به عنوان رابط میان سپرده گذارن و سرمایه گذارن عمل کند تا سود محقق شده آن 

را به سپرده گذاران برگرداند اما این مسائل شکل نمی گرفت.
وی با تاکید بر اینکه ریشه ناترازی بانک ها عدم توجه به نقش اصلی بانک ها است، 
گفت: رکن اصلی بانکداری اســلامی پیوند بین بخش واقعی و پولی اقتصاد اســت و 

هرگاه این پیوند با عقود و قراردادهای بانکی شکسته شود اثرات مخرب آن بر اقتصاد 
و نظام پولی کشور وارد می شود.

وزیر اقتصاد تصریح کرد: اگر مقامات در سال های قبل در موضوع ناترازب درآمد و 
هزینه بانک ها حساسیت داشتند و براساس ضوابط بانکداری متعارف عمل می کردند 
و پرداخت های مســتمر بیش از میزان سود واقعی بانک بود، شاهد ناترازی بانک ها و 
تکرار آن نبودیم. خاندوزی با بیان اینکه در پایان دهه ۸۰ و ۹۰ اســاس حیات نظام 
بانکداری و ناترازی بانک ها از سمت حاکمیت و بانک مرکزی تامین شده است، تاکید 
کرد: نظام عقود بانکداری اسلامی بازگشت به پیوند بخش واقعی و تولید کالا و خدمت 
اســت. برای بازگشت به اصلاح ساختار به نحوی که فرصت تولید و ایجاد بانک های 
ناتراز کمتر شود ناچار به بازگشت به نقش درست و پایبندی بانک ها در توجه به نقش 
درســت آن ها هستیم.وی گفت: در نظارت بانکداری اسلامی فاقد نهادسازی هستیم 
و باید این مسأله برطرف شود تا هشدارها به موقع به بانک ها ابلاغ شود. آنچه منجر 
شد بانک قوامین، موسسه نور، بانک آینده و سرمایه ناتراز شوند، این بود که فاقد نهاد 
نظارتی در حوزه بانکداری اسلامی بودیم و ابزارهای نظارتی ما نیز بازدارنده نیستند.

اصلاح روش محاسبه کارمزد تسهیلات قرض الحسنه

  تداوم سبزپوشی شاخص بورس با رشد 
۱۰ هزار واحدی

 شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات امروز با 
۱۰ هزار و ۹۰۴ واحد افزایش، در ارتفاع ۲ میلیون و 

۹۵ هزار واحد ایستاد.
، شاخص هم وزن با یک هزار و ۸۷۳ واحد افزایش به 
۷۰۷ هزار و ۱۰ واحد و شاخص قیمت با یک هزار و 

۶۵ واحد رشد به ۴۰۲ هزار و ۶۹ واحد رسید.
امروز در معامــلات بورس تهران، بیش از هشــت 
میلیارد و ۸۶۴ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 

به ارزش ۶۲ هزار و ۵۰ میلیارد ریال معامله شد.
ملی صنایع مــس ایران )فملی( با یــک  هزار ۵۳۷ 
واحد، گســترش نفت و گاز پارســیان )پارسان( با 
یک هــزار و ۵۲۱ واحد، نفت و گاز و پتروشــیمی 
تامین )تاپیکو( با یک هزار و ۵۰۲ وحد، پتروشیمی 
پردیس )شــپدیس( با یک هزار و ۱۴ واحد، فولاد 
مبارکه اصفهان )فــولاد( با ۶۸۳ واحد و شــرکت 
ســرمایه گذاری غدیر )وغدیر( با ۶۵۵ واحد تاثیر 

مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل؛ صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( 
با یک هزار و ۱۱۴ واحد، شــرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا( با ۵۵۸ واحد، پالایش نفت 
بندرعباس )شبندر( با ۱۹۱ واحد، توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانــه )میدکو( با ۱۷۰ واحد و 
گروه مپنا )رمپنا( با ۱۷۰ واحد تاثیر منفی بر شاخص 

بورس داشتند.
بر پایه این گزارش، گسترش سرمایه گذاری ایران 
خودرو )خگستر(، شرکت ســرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا(، گروه مالی شــهر )شهر(، ایران 
خودرو )خودرو(، شــرکت ســرمایه گذاری شاهد 
)ثشاهد( و سرمایه گذاری رنا )ورنا( و سایپا )خساپا( 

در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه خودرو هــم در معاملات امروز صدرنشــین 
برترین گروه های صنعت شــد و در این گروه یک 
میلیارد و ۶۵۶ هزار برگه سهم به ارزش هفت هزار 
و ۶۱۰ میلیارد ریال دادوستد شد.شاخص فرابورس 
نیز در امروز بیش از پنج واحد کاهش داشت و به ۲۶ 
هزار و ۲۷۲ واحد رســید. در این بازار بیش از چهار 
میلیارد و ۱۰۱ میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد 
و ستد شد.پتروشــیمی زاگرس )زاگرس(، سرمایه 
گذاری مالی ســپهر صادرات )وســپهر(، پالایش 
نفت لاوان )شاوان(، مجتمع جهان فولاد سیرجان 
)فجهان(، زغال ســنگ پرورده طبس )کزغال( و 
سنگ آهن گهرزمین )کگهر( با تأثیر مثبت بر این 
شاخص همراه بودند.همچنین ایران خودرو دیزل 
)خاور(، شرکت ســرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، پلیمر آریاساسول 
)آریا(، گروه انتخاب آرمــان الکترونیک )انتخاب( 
و بهمن دیزل )خدیزل( با تاثیر منفی بر شــاخص 

فرابورس همراه بودند. 

  پرداخت ۱۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به تعاونی ها در دولت سیزدهم

پرداخت بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال زایی، یکی از دستاوردهای وزارت تعاون در 
دولت سیزدهم در حوزه تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در دوسال گذشته است. در هفته دولت وزارتخانه ها 
و سازمان های مختلف با حضور در نمایشگاه »روایت 
خدمت« که از چهارم تا هفتم شهریور در نمایشگاه 
بین المللی تهران برگزار شــد، به شــرح اقدامات 
خــود پرداختند.یکــی از هدف گذاری های وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایجاد یک میلیون فرصت 
شغلی در ســال اســت. این هدف با چالش هایی 
نظیر کمبود منابع مالی و نیروی انســانی به منظور 
نظارت بر طرح ها و عدم تخصیص کافی یا تخصیص 
دیرهنگام تسهیلات تکلیفی رو به رو بود.برای رفع 
این چالش ها نیاز به اقدامات کلیدی بود. تقسیم کار 
ملی اشتغال و تعیین سهم هر دستگاه در تعهدات 
سالیانه، اجرای برنامه پایش و نظارت اشتغال کشور و 
پرداخت بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

 باعث شد.
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کشاورزی 

آغاز به کار هنرستان 
هنرهای زیبای شوشتر از 

ابتدای مهرماه

مزدک جمشیدی    |       رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمندگفت:در مواردی دیده شده که دهیاری ها و شهرداری ها درموضوع الحاقات ستاره دار تخلف کرده  و 
زمین مرغوب وحاصلخیز کشاورزی را خارج ازضوابط در لیست الحاقات قرار داده اند.

عدم مقابله با پدیده الحاقات ستاره دار و تهدید اراضی 

   جشــنواره »  فیبر در خانه«مخابرات منطقه 
گلستان با واگذاری مودم اقساطی 

مردم استان گلستان در جشنواره » فیبر در خانه » مخابرات 
، می توانند با شرایط فوق العاده سرویس اینترنت پرسرعت 
را دریافت نمایند . گلستان : مومنی-  به گزارش اداره روابط 
عمومی مخابرات منطقه گلستان ، با فعالیت جشنواره » فیبر 
در خانه » سرویس اینترنت پرسرعت با شرایط فوق العاده 
به مردم ارائه می شود . در این جشنواره ، خریداران سرویس 
اینترنت پرسرعت تحت عنوان«  تانوما » از سرعت و ترافیک 
بالا بهره مند می شوند . جشنواره » فیبر در خانه » مخابرات 
در استان گلستان با شرایط ویژه در حال انجام است و مردم 
استان می توانند با استفاده از این فرصت استثنایی ، سرویس 
اینترنت پرسرعت را با کابلکشی رایگان و مودم اقساطی در 

اختیار داشته باشند.

 ۳۶۵ پروژه شرکت گاز استان خراسان جنوبی 
هفته دولت افتتاح و کلنگ زنی شد

بیرجند- قربانی راد- مدیرعامل شــرکت گاز خراســان 
جنوبی همزمان با هفته دولت و در ادامه خدمت رسانی به 
مردم، ۲۲۵ پروژه گازرسانی با هزینه ۳۶۷ میلیارد تومان به 
بهره برداری رسید و عملیات اجرایی ۱۴۰ پروژه گازرسانی 
با اعتبار موردنیاز ۴۵۳ میلیارد تومان در اقصی نقاط استان 

آغاز شد.
رحمان محمودی در حاشیه افتتاح طرح های هفته دولت 
با تبریک فرارسیدن هفته دولت، اظهار داشت: به حول و 
قوه الهی و در راستای محرومیت زدایی و توسعه متوازن 
زیرساخت ها در حوزه روســتایی، در هفته دولت پروژه 
گازرسانی به ۱۲8 روســتای زیر ۲۰ خانوار دارای قابلیت 
گازرســانی افتتاح و عملیات اجرایی گازرســانی به ۷9 
روستای زیر ۲۰ خانوار دارای قابلیت گازرسانی در استان 

آغاز خواهد شد.
وی ادامه داد: در ادامه خدمت رسانی و در حمایت از تولید 
و تحقق شعار سال در بخش صنعت، پروژه گازرسانی به ۴۳ 
واحد صنعتی و تولیدی در استان افتتاح و عملیات اجرایی 
گازرسانی به ۴۷ واحد صنعتی در سطح استان آغاز خواهد 
شد.مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان جنوبی در ادامه 
به افتتاح پروژه گازرسانی به ۱۴۴ واحد مسکن محرومان 
در سطح ۳ روستای استان و گازرسانی به ۶۰۰ واحد طرح 
جهش تولید مسکن در سطح اســتان خبر داد و افزود: 
همچنین در هفته دولت امسال، عملیات گازرسانی به ۱۰ 
هزار و 9۵۲ واحد طرح ملی نهضت جهش تولید مسکن 
در سطح ۷ شهرستان استان آغاز خواهد شد.محمودی 
تصریح کرد: در ادامه برنامه های پیش بینی شده، افتتاح 
گازرسانی به ۲۰ پاسگاه و ۲۲ برجک مرزبانی، احداث ۳ 
خط تقویتی برای استمرار گازرسانی در استان، گازرسانی به 
بازارچه های مرزی، عملیات اجرایی طرح بزرگ بهینه سازی 
مصرف گاز گلخانه های کشاورزی، گازرسانی به مجتمع 
کشاورزی دشت مَرَک و مجتمع دامداری سرایان، احداث 
ساختمان های اداری عملیاتی، بهینه سازی موتورخانه ها و 
اجرای پروژه های حفاظت الکترونیک از سایر پروژه های 
افتتاحی و کلنگ زنی شرکت گاز استان خراسان جنوبی 
در هفته دولت امسال است.مدیرعامل شرکت گاز استان 
خراســان جنوبی در پایان، با اشــاره به این  که مجموع 
هزینه های اجرایی و یا اعتبار مورد نیاز پروژه های شرکت 
گاز استان در هفته دولت سال جاری برابر با 8۲۰ میلیارد 
تومان اســت، تأکید کرد: تمامی هزینه های پروژه های 
گازرسانی در استان از محل منابع داخلی شرکت ملی گاز 

ایران تأمین می شود.

  خرید ۱۰ میلیون و ۱۵۹ هزار تن گندم تا صبح امروز
معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی گفت: ۱۰ میلیون 

و ۱۵9 هزار تن گندم تا امروز صبح خریداری شده است.
 ۷ شهریور معرفی طرح ها و خدمات نوین بیمه کشاورزی 
در محل وزارت جهاد کشاورزی برگزار شد. علیرضا مهاجر، 
معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه تا امروز 
صبح ۱۰ میلیون و ۱۵9 هزار تن گندم خریداری شــده 
است، گفت: بیمه محصولات کشاورزی یکی از مهم ترین 
بحث هایی اســت که باید تمام محصولات کشاورزی را 
در بربگیرد. در این راســتا باید نرخ ها به گونه ای باشد که 

کشاورزان تشویق به بیمه کردن محصولاتش شود.
وی افزود: یکی از چالش ها در بخش بیمه نبود آمار دقیق در 
حوزه کشاورزی است. این امر شرایط را در حوزه بیمه سخت 
کرده است.معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی گفت: ۱۰ 
میلیون و ۱۵9 هزار تن گندم تا امروز صبح خریداری شد 
که با تمرکز کشاورزان در این حوزه، به خودکفایی دست 
پیدا کردیم. در ادامه عنوان کرد: سال ۱۴۰۰، ۴.۵ میلیون 
تن خرید تضمینی گندم انجام شد زیرا شرایط سختی در 
حوزه کشت وجود داشت. خشکسالی مشکل ساز شده بود و 
کود نیز به موقع تأمین نشد. اما با اتخاذ تدابیری سال ۱۴۰۱ 
خرید تضمینی گندم به ۷.۵ میلیون تن و امسال نیز به ۱۰ 

میلیون و ۱۵9 هزار تن رسید.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان از آغاز به کار هنرستان هنرهای زیبای شوشتر از ابتدای مهرماه سال جاری خبر داد.مجید منادی اظهار کرد: باتوجه به درخواست های مکرر مردمی و پیگیری انجام 
شده از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مجوز شروع فعالیت هنرستان هنرهای زیبا در شوشتر صادر و ثبت نام از علاقه مندان از ۷ شهریور در شوشتر  آغاز خواهد شد .وی ادامه داد: مجموعه فرهنگ و هنر استان با 
رویکرد ترویج و توسعه ی زیرساخت های فرهنگی هنری و دینی در همه ی شهرهای استان خوزستان و با نگاه تمرکز زدایی و عدم مرکز محوری موظف به توزیع عدالت در خدمت رسانی است و در این خصوص 
شوشتر به عنوان یکی از شهرستان های دارای ظرفیت بالای فرهنگی و هنری پس از اهواز تبدیل به دومین خاستگاه پرورش نسلی نو و پویا در عرصه های فرهنگ و هنر استان خواهد بود. دبیر شورای فرهنگ عمومی 
استان خوزستان خاطر نشان کرد  : راه اندازی هنرستان هنرهای زیبا با هدف آموزش اصولی و صحیح هنر اقدامی موثر در جهت رشد و توسعه ی کمی و کیفی فرهنگ و هنر استان است که با توجه به فرصت کوتاه 
باقیمانده تا بازگشایی مدارس، در سال نخست ، تدریس و آموزش یک رشته)هنرهای نمایشی( برای این هنرستان در نظر گرفته شده و تلاش می شود در سال های آتی تعداد رشته ها را به تدریج برای آموزش 

در این هنرستان افزایش دهیم . وی عنوان کرد : مراسم افتتاحیه ی هنرستان هنرهای زیبای شوشتر با حضور مردم ، مسئولان و اهالی فرهنگ و هنر  همزمان با بازگشایی مدارس در شوشتر برگزار خواهد شد .

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/08
شماره : 1476

استاندار عملکرد و اقدامات دولت را تشریح کرد

خراسان جنوبی از نظر اعتبار سومین استان در پروژه های هفته دولت است

یاسوج- خبرنگار ربیعی- سید علی احمدزاده در برنامه گفت و گو با صدا و سیمای دنا 
به مناسبت هفته دولت به تشریح برنامه ها و اقدامات دولت سیزدهم در استان پرداخت.

»به گزارش روابط عمومی اســتانداری کهگیلویه وبویراحمد« سید علی احمدزاده 
در این گفت و گو با اشاره به اینکه مطالبات استان در حوزه آبرسانی بالا است، گفت: 
پروژه های بزرگی در حوزه آبرسانی در چهار شهر کهگیلویه و بویراحمد در حال انجام 
است، ضمن اینکه پروژه آبرسانی به لیکک در صورت رفع مشکلی با میراث فرهنگی 

خوزستان و تامین اعتبار تا پایان سال به بهره برداری می رسد.
وی عنوان کرد: ۷۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای سد تنگ سرخ اختصاص داده شده 
که امیدواریم با اختصاص این میزان اعتبار پروژه سال آینده آبگیری شود، همچنین 

شبکه پایین دست سد انجام می شود.
اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به تنش آبی در گچساران و باشت گفت: 

برای رفع مشکل آب باشت چندین حلقه چاه احداث شده است.
به گفته احمدزاده در منطقه لوداب تنش آبی وجود دارد که اقدامات مهمی صورت 

گرفته است.
وی با اشاره به اینکه ساخت سد آبریز مطالبه اصلی مردم کهگیلویه بزرگ در سفر 
دولت به استان بود، گفت: در این خصوص با رئیس جمهور صحبت کردیم و امیدواریم 

سد آبریز در میان پروژه های اصلی استان قرار گیرد.
احمدزاده با اشاره به ساخت سد پراشکفت گفت: مطالعات سدهای کوچک منطقه 

ای در سطح استان در حال انجام است.

استاندار در بخش دیگری از سخنان خود با قدردانی از حضور مردم شهرهای مختلف 
استان از جمله بویراحمد، لیکک و مارگون در برنامه های سخنرانی رئیس جمهور گفت: 
سفر دور دوم دولت به استان دستاوردهای خوبی داشت و طی دو سال اعتبارات بزرگی 

جهت عمرانی و آبادانی در نظر گرفته شد.
وی عنوان کرد: ۱۶ هزار میلیارد تومان طی دو سال برای حوزه زیرساختی استان 
در نظر گرفته شده است که در خیلی از شاخص های زیرساختی از محرومیت خارج 

و استان سبز کشور می شویم.
به گفته احمدزاده پتروشــیمی چرام که در سفر دولت قرار بود کلنگ زنی شود با 
ساز و کار جدیدی کلنگ زنی می شود، ضمن اینکه در تلاش هستیم مینی پالایشگاه 

دهدشت در همین هفته دولت با حضور وزیر نفت کلنگ زنی شود.

وی با اشاره به اینکه با رفع مشکلات پتروپالایشگاه گچساران این پروژه به زودی 
کلنگ زنی می شــود، گفت: با احداث این پروژه خوراک از ۱۰۵ هزار بشــکه در روز 
به ۱۱۰ هزار بشــکه موافقت شــد که با احداث این پروژه تحولات عظیمی در بخش 

اشتغال ایجاد می شود.
وی عنــوان کرد: علاوه بــر بخش های حوزه نفت در حوزه گردشــگری، گیاهان 
دارویی، اشتغال های خانگی برنامه داریم  که به سرعت اشتغال ایجاد کنیم تا استان 

شرایط بهتری پیدا کند.
.احمدزاده عنوان کرد: مرکز رادیوتراپی از آرزوهای محقق نشدنی مردم استان بود 
که روز گذشته کلنگ این مرکز با حضور دکتر عین اللهی در بیمارستان شهید بهشتی 

یاسوج کلنگ زنی شد.
وی با اشاره به ساخت مرکز پیشرفته بیمارستانی پاتاوه گفت: با دستور وزیر مقرر 
شــد مبلغ ۱۰ میلیارد تومان به این پروژه اختصاص داده شــود تا پروژه در کمترین 

زمان ممکن احداث شود.
احمدزاده عنوان کرد: وزیر بهداشت از بیمارستان سی سخت که ۴۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد بازدید کرد، همچنین کلنگ احداث بزرگترین پل قوسی کشور با اعتبار 
اولیه ۵۰۰ میلیارد تومان به زمین زده شد که مبلغ ۲ هزار میلیارد تومان برای ساخت 

پروژه هزینه می شود.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به بهره برداری از مرکز هسته ای با حضور 
وزیر بهداشــت گفت: این مرکز با مساعدت وزارت بهداشت به پیشرفته ترین دستگاه 

هسته ای مجهز شد.

بیرجند- قربانی راد-استاندار خراسان جنوبی گفت: از نظر اعتبار خراسان جنوبی سومین استان 
کشور در پروژه های هفته دولت است.

جواد قناعت در دیدار با فرمانده سپاه استان با گرامیداشت یاد شهدای انقلاب و دولت به ویژه 
شهیدان رجایی و باهنر اظهار داشت: اجرای چند ابر پروژه در استان، سبب شده که خراسان جنوبی 

از نظر ریالی در زمینه پروژه های هفته دولت، در رتبه سوم کشور قرار گیرد.
وی با اشاره به اینکه گازرسانی و انتقال آب دریای عمان به خراسان جنوبی میزان قابل توجهی 
از اعتبارات ملی را به خود اختصاص داده است افزود: اوایل سال آینده لوله گذاری انتقال آب به 

استان شروع و سال ۱۴۰۴ شاهد اجرای این ابر پروژه خواهیم بود.
استاندار خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: با انجام این کار، آب مورد نیاز صنایع و در کنار آن 
آب شرب استان تامین خواهد شد و لوله اصلی آن از نهبندان به مشهد است اما همه استان را 

تحت پوشش قرار خواهد داد.
وی خاطرنشان کرد:  راه آهن نیز در مراحل آخر قبل از اجرا است و منتظر تعریف روابط مالی بین 
وزارت راه و شهرسازی، نفت و پیمانکار است که تاکنون سه جلسه در این زمینه برگزار شده است.

قناعت تصریح کرد: از ۲۳ قطعه راه آهن، ۱۳ قطعه آن در خراسان جنوبی است که پیمانکاران 
آن مشخص و زمین های مربوط را تحویل گرفته اند.

اســتاندار خراسان جنوبی اظهار داشــت: در مرحله اول ۱8 هزار میلیارد تومان در مدت دو 
سال در این زمینه هزینه خواهد شد و در مراحل بعدی ریل گذاری و تامین قطار انجام می شود.

قناعت با اشــاره اینکه اجرای پروژه راه آهن در استان به مطالبه اجتماعی تبدیل شده است 
متذکر شد: در کنار اجرای این پروژه ها، اتفاقات خوبی در حوزه مسکن ملی در استان افتاده است 
که از جمله آن، الحاق یک هزار و 8۰۰ هکتار از اراضی زعفرانیه بیرجند به محدوده شهر است و 
الحاق دو هزار هکتار دیگر هم به محدوده شهر بیرجند در دستور کار قرار گرفته تا در سال های 

آینده، مشکلی برای تامین زمین در مرکز وجود نداشته باشد.
وی با بیان اینکه اقدامات خوبی در زمینه فرآوری در حوزه معادن در شهرستان های استان انجام 
شده است، خاطرنشان کرد: شهرک تخصصی زرشک هم کلنگ زنی شده و در زمینه آبرسانی به 

روستاها هم با هدف محرومیت زدایی اتفاقات بسیار خوبی در اوج تحریم ها افتاده است.
اســتاندار خراسان جنوبی با بیان اینکه دولت ماهانه تا ۱۵ میلیارد تومان بدهی های گذشته 

را پرداخت می کند، افزود: رهبر معظم انقلاب برای جلوگیری از کاهش اعتبار پول ملی به دولت 
گفته اند که از بانک ها استقراض نکند و اجازه چاپ پول بدون پشتبانه را هم نداده اند.

قناعت خاطرنشان کرد: در کشور شاهد اتفاقات خوبی در حوزه های مختلف هستیم که از جمله 
آن عضویت ایران در شانگ های است که خروجی آن را مردم در سال های آینده مشاهده خواهند کرد.

وی با بیان اینکه در اســتان هم اقدامات خوبی در حال انجام اســت گفت: دغدغه نیروهای 
انقلابی در زمینه تغییر مدیران ارزشمند است و از ۱۵۰ مدیر استان تاکنون ۱۲۵ نفر تغییر کرده 
و شش مورد آن هم در حال انجام است و از نظر تعداد تغییرات در این زمینه، در رتبه های اول 

و دوم کشور قرار داریم.
استاندار خراسان جنوبی افزود: در هفته دولت سال جاری 98۷ پروژه در خراسان جنوبی داریم 

که از این تعداد ۵۴ مورد آن کلنگ زنی است و 9۳۳ مورد آن افتتاح پروژه است.
قناعت تصریح کرد: پروژ های را که برای افتتاح یا گلنگ زنی در هفته دولت اعلام کردیم، علاوه 
با وزارت مربوط با سازمان مدیریت و برنامه ریزی هم چک شده و در صورت تایید، این پروژه ها 

در سیستم مورد نظر بار گذاری می شوند.

حفاظت و حراست از 
اراضی ملی و منابع 

طبیعی و برخورد با افراد 
سودجو در حوزه اراضی 

جز اولویت های اصلی 
تمام نهادهای حاکمیتی 

و اجرایی کشور قرار 
دارد. این در حالی است 

که متأسفانه در ایران 
سال هاست با پدیده 

الحاقات ستاره دار روبه رو 
هستیم که با وجود 

پرتکرار بودن آن تاکنون 
تصمیم گیری جدی برای 
آن منظور نشده و قوانین 

بازدارنده ای تدوین 
نشده است.

 گسترش شهرها با افزایش جمعیت امری ضروری بوده اما توسعه افقی آن مشکلاتی را در بخش کشاورزی به وجود آورده است. گسترش شهرها 
در اراضی کشاورزی منجر به تهدید تأمین غذای جمعیتی می شود که روند افزایشی دارد. سید طه حسین مدنی، رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند 
با بیان این مطلب که توسعه افقی شهرها یکی از اقدامات مؤثر دولت است، اظهار کرد: کاهش عرضه مسکن به دنبال افزایش جمعیت در طول سالیان 
گذشته سبب شده تا قیمت مسکن در سراسر کشور همواره رو به افزایش باشد. بر اساس آمار از ابتدای انقلاب تاکنون جمعیت کشور ۴ برابر شده 
درحالی که مساحت شهرها متناسب با جمعیت آن افزایش چندانی پیدا نکرده است.وی افزود: توسعه افقی شهرها به عنوان یکی از مهم ترین برنامه های 
دولت سیزدهم تاکنون توفیقات زیادی را به همراه داشته است که نتیجه آن ساخت یک میلیون و 8۰۰ هزار مسکن خواهد بود. این در حالی است 
که یکی از چالشی ترین نکات اجرای این طرح، تأمین زمین مورد نیاز برای ساخت مسکن است که باید به واسطه الحاق زمین های مساعد و یا نوسازی 
بافت فرسوده انجام شود. در این راستا نیز تاکنون ۲۶ هزار هکتار زمین به محدوده شهرها اضافه شده و برخی شهرداری ها از جمله شهرداری تهران و 
سازمان نوسازی شهر تهران اقداماتی انجام داده اند.رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند خاطرنشان کرد: بر اساس طرح نهضت ملی مسکن مقرر شده 
تا در بازه زمانی ۴ ساله مساحت شهرهای کشور ۲۰ درصد افزایش پیدا کند. در این میان بیش از یک هزار و ۲۰۰ شهر زیر ۵۰ هزار نفر در اولویت 
طرح دولت قرار دارند. همچنین در ماده 9 قانون جهش تولید مسکن آمده که دولت مکلف است در طول ۴ سال، ۲۷ شهرک جدید در سراسر کشور 
به وجود آورد؛ علاوه بر آن تاکنون بر اساس اعلام دولت، زمین مورد نیاز برای تأمین مسکن ۳۶8 شهر نیز فراهم شده و ۲۵۲ شهر هم در حال تکمیل 
فرایند الحاق است.مدنی با اشاره به این مطلب که موضوع زمین در کشورهای توسعه یافته موضوعی چندوجهی است؛ خاطرنشان کرد: متأسفانه در 
دولت های پیشــین طرح های حمایتی باثباتی در عرضه مســکن وجود نداشت. این امر سبب شد تا بیشتر فشارهای الحاق و تأمین زمین برای طرح 
ملی مسکن به دوش دولت فعلی قرار گیرد. این عدم برنامه توسعه ای در حوزه تأمین زمین و ساخت مسکن نیز کشور را در توسعه همه جانبه دچار 

مشکل و حوزه مسکن را با تورم جدی مواجه کرده است.

 توجه به نحوه استفاده از زمین در تدوین برنامه های توسعه ای
رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشمند با اشــاره به جایگاه مهم زمین در طرح های توسعه ای کشور، تصریح کرد: در همه محورهای توسعه کشور، 
زمین نقش و جایگاه مهمی دارد؛ بنابراین در تدوین برنامه ریزی های توســعه محور باید نقش زمین به گونه ای شــود که توسعه در تمام ابعاد از جمله 

کشاورزی، توسعه افقی شهرها، خدمات صنعتی را در بربگیرد نه اینکه تنها به یک وجه نیاز کشور پاسخ دهد.
مدنی با اشاره به اینکه توسعه شهرها باید در کنار توسعه بخش کشاورزی و امنیت پایدار غذایی محقق شود، بیان کرد: یکی دیگر از برنامه های 
مثبتی که در چند سال اخیر در قالب طرح مسکن ملی اجرا شد؛ این بود که برای الحاق زمین به شهرها و روستاها، زمین های مساعد و قابل کشت را 
کمتر دخیل کردند. این مهم برای تأمین امنیت غذایی پایدار کشور بسیار حائز اهمیت است. درحالی که ماده 8 قانون جهش تولید مسکن به دولت 

اجازه داده تا بیش از دو هزار هکتار از اراضی که قابلیت تغییر کاربری را دارد را شناسایی و در اختیار طرح قرار دهد.
وی گفت: با توجه به چالش های کشور در حوزه امنیت غذایی و توسعه بخش کشاورزی، تثبیت اراضی کشاورزی اهمیت ویژه ای برای حاکمیت و 
آینده کشور دارد. تا جایی که بر اساس تبصره ۲، »اراضی کشاورزی حاصلخیز )درجه ۱ و ۲( به تشخیص وزارت جهاد کشاورزی، جنگل های طبیعی و 
دست کاشت، بیشه های طبیعی، نهالستان ها، پارک ها و ذخیره گاه های جنگلی و مرتعی، عرصه های ذخیره ژنتیکی، ایستگاه های تولید بذر، حوضه های 
آبخیز زوجی، محدوده ایستگاه های پایش و اندازه گیری آبخیزداری، بستر و حریم رودخانه ها و انهار، چراگاه ها و راه های مسیر کوچ ایل نشین ها و حریم 
مربوط به آنها و مناطق چهارگانه محیط زیستی نمی توانند برای ساخت مسکن مورداستفاده قرار گیرد.« همین موضوع یکی از مهم ترین دلایل عدم 

تخصیص زمین در شهرهای شمالی و غرب کشور است.

 حفظ و تثبیت اراضی کشــاورزی مرغوب بایــد اولویت تمامی
 نهادها باشد

رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند گفت: نمی توان نقش اراضی مساعد اطراف 
شــهرها را در توسعه و حفظ بخش کشــاورزی نادیده گرفت چراکه با توجه به 
خرد شدن دائمی زمین های کشاورزی در طی سالیان اخیر ادامه این روند امنیت 
غذایی کشور را با چالش جدی روبه رو خواهد کرد؛ بنابراین حفظ و تثبیت اراضی 

کشاورزی مرغوب باید در اولویت همه برنامه های توسعه ای کشور قرار گیرد.
وی ادامه داد: در گذشته به دلیل عدم اجرای مناسب طرح هادی، عدم اجرای 
طرح های تفصیلی و جامع، مشــخص نبودن حریم شهرها و تأخیر در رسیدگی 
به تخلفات تغییر کاربری اراضی کشــاورزی ســبب شده تا منویات رهبر معظم 
انقلاب در خصوص لزوم حفظ و حراســت از اراضی کشــاورزی به درستی اجرا 
نشود. هرچند که روند رو به رشد تغییر کاربری اراضی کشاورزی در دهه اخیر 

اکنون متوقف شده است.

 نمایندگان دور بعدی مجلس به مسئله مدیریت زمین توجه کنند
مدنی با بیان این نکته که مجلس شورای اسلامی باید قوانین مربوط به الحاق 
اراضی به شهرها را مورد بازبینی قرار دهد، مطرح کرد: متأسفانه در حوزه الحاق 
زمین به شهرها و روستاها بیشترین تخلف به عملکرد دهیاری ها و شهرداری ها 
برمی گردد چراکه قانون و قانون گذار اختیارات تام را در این حوزه به شهرداری ها 
و دهیاری ها واگذار کرده است که گاهی برای سودجویان و سوداگران این عرصه 
وسوسه انگیز است. تنها در یک مورد از این تخلفات شاهد انتشار اخبار گسترده ای 
در خبرگزاری های رســمی در خصوص تخلف شهرداری و اعضای شورای شهر 
یکی از شهرهای شمالی بودیم که در نتیجه آن اعضای شورا شهر به طور دست 
جمعی مجبور به استعفا شدند. آن همشهری که به دلیل اراضی مرغوب، زمین 
آن اهمیــت چندین برابری در حوزه کشــاورزی دارد.وی بیان کرد: حفاظت و 
حراست از اراضی ملی و منابع طبیعی و برخورد با افراد سودجو در حوزه اراضی 
جز اولویت های اصلی تمام نهادهای حاکمیتی و اجرایی کشور قرار دارد. این در 
حالی است که متأسفانه در ایران سال هاست با پدیده الحاقات ستاره دار روبه رو 
هستیم که با وجود پرتکرار بودن آن تاکنون تصمیم گیری جدی برای آن منظور 
نشده و قوانین بازدارنده ای تدوین نشده است.مدنی تاکید کرد: الحاقات ستاره دار 
به آن دسته از اراضی گفته می شود که زمین مدنظر در طرح توسعه و نقشه هادی 
شهر یا روستا قرار ندارد و بعدها به الحاقات مصوب اضافه می شود. این تقاضاها 
برای الحاق به بافت، ممکن است به صورت سالم به واسطه درخواست هایی که 
روند قانونی خود را طی می کنند و یا ناسالم با زد و بند، پیگیری های نامتعارف 
درون سازمانی و تخلفات شهرداری ها و دهیاری ها انجام شود. حال تصور کنید با 
حجم و میزان ساخت مسکن ملی که در شهرها و روستاها در راستای توسعه افقی 
آنها تصویب شده اگر هر دهیاری یا شهرداری بخواهد حتی کوچک ترین تخلفی 
در این موضوع داشته باشد چه میزان از اراضی کشاورزی با خطر نابودی روبه رو 
خواهد بود؟وی ادامه داد: در گذشــته هم به طور مداوم با این پدیده و تخلفات 
حاصل از آن روبه رو بودیم. اگر موضوع زمین، منابع طبیعی و اراضی کشاورزی 
از حالت ملی خارج شــود و به صورت اســتانی مدیریت شود از مدیریت دولت و 
حاکمیت فاصله گرفته و نظارت و دسترسی کمتری به آن وجود خواهد داشت. 
درحالی که در تمام کشورهای توسعه یافته تصمیم گیری در مورد مناسبات زمین 
برعهده حاکمیت مرکزی است.رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند افزود: مجلس 
شورای اسلامی، نمایندگان مجلس و حتی کاندیدهایی که برای دوره جدید قرار 
است وارد میدان شوند؛ باید برای اخذ تصمیمات توسعه محور در حوزه مناسبات 
زمین، برنامه های جدی داشته باشند. یکی از این برنامه ها باید اقدامات لازم برای 
مقابله با بی قانونی و عدم شــفافیت در پدیده الحاقات ستاره دار به صورت ملی و 
حتی در حوزه انتخابیه خودشــان باشد.وی در ادامه گفت: متأسفانه در مواردی 
دیده شده است که دهیاری ها و شهرداری ها در موضوع الحاقات ستاره دار تخلف 
کرده اند و یک زمین مرغوب و حاصلخیز کشاورزی را خارج از ضوابط در لیست 
الحاقات قرار داده اند. این روند علاوه بر آسیبی که مستقیماً خواهد داشت، به شدت 
مسیر تغییر کاربری اراضی را برای مراحل بعد آسان تر می کند. این در حالی است 
که در ادامه به واســطه ارائه خدماتی همچون آب، برق، گاز و جاده به آن محل، 
سبب می شوند تا تغییر کاربری محدود به آن بافت نماند و زمینه بزرگ تر شدن 
شعاع تخلفات در آن منطقه فراهم شود. در نهایت این فرایند روند تغییر کاربری 
اراضی مجاور را هموار می کند. البته که خطر این موضوع از تغییر کاربری همان 

مکان جدی تر و بزرگ تر خواهد بود.



انرژی 

5
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

توسعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی نماد اقتدار ایران 
در اقتصاد است

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی گفت: توسعه این فاز توسط متخصصان داخلی پس از ۲۰ سال کشمکش نماد اقتدار ایران در اقتصاد است.
 به نقل از وزارت نفت، محسن خجسته مهر شامگاه دوشنبه )ششم شهریورماه( در استودیو خبر ساعت ۲۱ صداوسیما با گرامیداشت هفته دولت و تبریک آغاز تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی افزود: 
مأموریت اصلی وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران با آغاز به کار دولت سیزدهم اجرای طرح های راهبردی و مهم در زمینه توسعه و تولید حداکثری از میدان های مشترک نفتی و گازی بوده است.

وی ادامه داد: مهم ترین طرح توسعه از میدان های گازی مربوط به پارس جنوبی بود؛ میدان مشترک پارس جنوبی بزرگ ترین میدان گازی جهان است که ۵۰ درصد ذخایر گاز ایران در این 
میدان قرار دارد و ۷۰ درصد تولید گاز کشور از این میدان است.

معاون وزیر نفت با تأکید بر اینکه طبیعی و ضروری است که در اجرای طرح های راهبردی صنعت نفت، توسعه و تولید حداکثری از میدان پارس جنوبی مرکز توجه قرار گیرد، گفت: فاز ۱۱ 
پارس جنوبی چند ویژگی دارد.

الهام صالح      |     وزیر نفت با اشاره به فشارافزایی گفت: با توان شرکت های داخلی امکان فشار افزایی در میادین گازی وجود دارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/06/08
شماره : 1476

   امکان درآمدزایی سالانه ۳ میلیارد دلاری با 
مصرف نفت کوره

مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی پالایش و 
پخــش فرآورده های نفتی گفت: اگر بتوانیم نفت 
کــوره را در زنجیره  ارزش افزوده اســتفاده کنیم، 
۱.۳ میلیارد دلار درآمد کنونی به ۳ میلیارد دلار 

در سال می رسد.
 به نقل از شانا، رضا کاظم نژاد، مدیر پژوهش و 
فناوری شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در آئین رویداد گوگردزدایی و ارتقای کیفیت 
نفت کوره با تأکید بر توســعه زنجیره ارزش نفت 
خام که در مرکز همایش های بین المللی )کوشک( 
و بــا حضور وحید زیدی فرد، معاون وزیر نفت در 
امور مهندسی، پژوهش و فناوری، عظیم کلانتری، 
رئیس پژوهشگاه صنعت نفت، اسماعیل کفایتی، 
رئیــس پارک نــوآوری و فنــاوری صنعت نفت 
برگزار شــد، گفت: ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه 
در پالایشــگاه های کشور ظرفیت پالایشی وجود 
دارد که با احتســاب ۴۰۰ هزار بشــکه خوراک 
میعانات گازی، از یک میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه 
باقیمانــده ظرفیت پالایش نفت خام در کشــور، 
حــدود ۲۵ درصد آن به نفت کوره یا وکیوم باتوم 

تبدیل می شود.
وی با اشاره به احداث دو پالایشگاه نو در آینده 
افزود: با احداث این دو پالایشــگاه ظرفیت روزانه 
پالایشگاه های کشــور به دو میلیون و ۴۰۰ هزار 
بشــکه و مقدار تولید نفت کــوره به ۶۰ هزار تن 

در روز می رسد.
مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده هــای نفتی ایــران اظهار کرد: 
 RFCC در پالایشــگاه امام خمینی شــازند واحد
)واحد تولید بنزین از برش های ســنگین نفتی( 
 وجــود دارد که نفت کــوره را بــه فرآورده های 
ســبک و سوخت کشتی با گوگرد زیر نیم درصد 

تبدیل می کند.
کاظم نژاد با بیان اینکــه اختلاف قیمت نفت 
کوره با گوگرد ۳.۵ درصد و نیم درصد در بازارهای 
جهانی، حدود ۱۰۵ دلار است تصریح کرد: سالانه 
حدود ۲ میلیارد و ۱۷۰ میلیون دلار ارزش افزوده 
از کشور خارج می شود و اگر بتوانیم با هزینه های 
تولید و ترابری ۶۰ درصد این ارزش افزوده را جذب 
بودجه کشور کنیم، سالانه حدود ۱.۳ میلیارد دلار 

درآمد ایجاد می شود.
امــکان  پیــش  ســال های  در  افــزود:  وی 
فــروش این مقــدار نفت کوره وجود نداشــت و 
 مجبور بــه کاهش ظرفیت پالایشــگاه و یا انبار 
کــردن نفت کــوره بودیم تا تولید پالایشــگاه ها 

متوقف نشود.
مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی با اشاره به اینکه الزام 
جهانی برای کاهش نفت کوره با گوگرد ۳.۵ درصد 
به نیم درصد برای ســوخت کشتی هاست، گفت: 
اگر بتوانیم نفت کــوره را در زنجیره ارزش افزوده 
استفاده کنیم، رقم ۱.۳ میلیارد دلار به ۳ میلیارد 

دلار در سال می رسد.
کاظم نژاد با بیان اینکه بخش های خصوصی و 
دانش بنیان کشور در مقیاس کوچک وارد عرصه 
گوگردزدایی نفت کوره شده اند، اظهار کرد: بخش 
پژوهش و فناوری و مجموعه وزارت نفت نیز این 

کار را آغاز کرده است.
وی از نصب نخســتین پایلــوت تبدیل نفت 
کــوره بــه فرآورده های ســبک در پالایشــگاه 
کرمانشــاه خبر داد و افزود: تبدیل نفت کوره به 
 فرآورده هایی بــا ارزش افزوده از دغدغه های مهم 

وزارت نفت است.
مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: اگر صنعت 
نفت و شاخه های آن در کشور پا بگیرد، افراد نخبه 
و دانشمندان ما متناسب با این پیشرفت در کشور 
رشد می کنند.کاظم نژاد با بیان اینکه پژوهشگران 
 کشــور در گذشــته برای نمونه گیــری از نفت 
کوره دچار مشکل می شدند، اظهار کرد: هم اکنون 
این فرآیند از سوی شرکت ملی پالایش و پخش 
آسان شده است. و برای اهداف اینده برنامه ریزی 
های انجام دادیم که بشــود از این محصول برای 
صادرات اقداماتی را انجام دهیم و شاهد رشد دراین 

صنعت باشیم .

   ساخت ۳۱ هزار قطعه و تجهیز نیروگاهی در شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران
 مدیرعامل تعمیرات نیروگاهی ایران از ساخت ۳۱ هزار قطعه و تجهیز نیروگاهی در این شرکت در دولت سیزدهم خبر داد که مانع از خروج ۱۴ میلیون یورو ارز از کشور شد.

به گزارش از شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران، »مسعود مرادی« افزود: صنعت نیروگاهی کشور برای پایداری و تولید مستمر انرژی حیاتی برق، نیازمند رشد وپیشرفت همه جانبه و متوازن به عنوان صنعت زیر بنایی است.وی بیان داشت: در این بین شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران به عنوان موتور پیشران پشتیبانی فنی و تعمیرات صنعت نیروگاهی کشور در راستای رفع چالش های مهندسی و پاسخ به همه نیازها در این عرصه، همه ظرفیت ها و توان خود را در عرصه تعمیرات تخصصی و فوق تخصصی و همچنین بومی سازی و 
ساخت داخل تجهیزات این صنعت به کار گرفته است.مدیر عامل شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران با اشاره به ضرورت بروز توانمندی علمی و عملی متخصصان این شرکت در برهه حساس تحریم ها و محدودیت ها، افزود: در چند سال اخیر مجموعه تعمیرات نیروگاهی 
ایران حرکت فزاینده ای در رفع کامل وابستگی و خودکفایی ساخت قطعات و بازسازی تجهیزات نیروگاهی برداشته است که نتیجه روشن امروز آن، ساخت ۳۱ هزار قطعه و تجهیز نیروگاهی در قالب ۷۵ نوع و جلوگیری از خروج ۱۴ میلیون یورو ارز از کشور در دو 
سال گذشته است.مرادی در ادامه به تشریح قطعات ساخت شده بار اول در صنعت نیروگاهی کشور در دولت سیزدهم پرداخت و گفت: در جهت تحقق تکلیف سازمانی و بر اساس دانش فنی ایرانی و بهره مندی از پارامترهای مهندسی مجدد توانسته ایم با ساخت بار 
اول پره های توربین ردیف ۲۹ و۲۷ واحد ۳۱۵ مگاواتی بخار، پره های ثابت و متحرک کورتیس واحد ۳۲۰ مگاواتی و دیســک کمپرســور کلاس فریم ۵ و همچنین ســاخت پره های توربین فریم ۹ و بیش از ۳۰ نوع از این تجهیزات مهم و حســاس را می توان به عنوان 

تجلی تلاش و فعل خواستن کارکنان شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران در دولت سیزدهم دانست.

در فاز ۱۲ پارس جنوبی 
سه سکو وجود داشت که 
یکی از سکوها بهره دهی 

کم و توجیه اقتصادی 
ضعیفی برای تولید گاز 
داشت و تصمیم بر این 

شد سکوی C۱۲ را جابه جا 
کنیم که با این تصمیم 

از نظر زمانی سه تا چهار 
سال در تولید گاز از فاز ۱۱ 

جلو افتادیم.

 به نقل از وزارت نفت جواد اوجی شامگاه دوشنبه )ششم شهریورماه( با حضور در برنامه گفت وگوی ویژه خبری با گرامیداشت هفته 
دولت و یاد شهیدان رجایی و باهنر با اشاره به اینکه توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی از سال ۱۳۷۹ مطرح شد و شرکت های خارجی آمدند و 

چند قرارداد هم امضا شد، افزود: تصور این بود باید از توان شرکت های خارجی برای توسعه این فاز استفاده شود.
وی ادامه داد: در ســال ۹۷ قراردادی که با توتال، سی ان پی ســی )شــرکت ملی نفت چین( و پتروپارس برای توسعه فاز ۱۱ امضا شده 
بود با تشــدید تحریم ها متوقف شــد. شرکت توتال بدون اقدامی عملی برای توسعه این فاز از قرارداد خارج شد و اطلاعات مربوط به این 

میدان را نیز با خود برد.

 توسعه فاز ۱۱، موضوعی کلیدی در دولت سیزدهم
وزیر نفت تأکید کرد: توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی در زمان آغاز به کار دولت سیزدهم یکی از موضوع های کلیدی بود، زیرا به جز این 
فاز، همه فازهای دریایی تکمیل شده بود.اوجی با اشاره به اینکه توسعه فاز ۱۱ مهم بود، زیرا در نقطه صفر مرزی قرار دارد، گفت: چاه های 
فاز ۱۱ پارس جنوبی به عمق ۴ هزار متر است و چهار لایه گازی را در برمی گیرد که ظرفیت بالایی برای تولید گاز دارد.وی با بیان اینکه 
هر فاز استاندارد پارس جنوبی ظرفیت تولید ۲۸ میلیون مترمکعب گاز در روز را داراست، افزود: اما فاز ۱۱ تا روزانه ۵۶ میلیون مترمکعب 

قابلیت تولید گاز دارد.به گفته وزیر نفت، با رفتن شرکت های خارجی کار توسعه فاز ۱۱ بلاتکلیف مانده بود.

ناترازی گاز با راه اندازی فاز ۱۱ برطرف شد

انعقاد ۱69 پیمان گازرسانی در شرکت گاز استان مازندران طي یك سال گذشته

کلنگ زنی بزرگترین پل قوسی ایران با ۳۲5 متر طول در جاده یاسوج- سی سخت

مدیر عامل شرکت گاز استان از انعقاد ۱۶۹ پیمان جاری، عمرانی و امور تدارکات 
و عملیات کالا توسط این شرکت در سال گذشته خبر داد.

مایلی رستمی در توضیح این خبر گفت: شرکت گاز استان مازندران همواره به دنبال 
ارتباط دوســویه میان شرکت و پیمانکاران بوده و با در نظر گرفتن دستورالعمل های 
جاری، تمام تلاش خود را جهت تسهیل امور مربوطه به کار بسته و در همین راستا ۱۶۹ 
پیمان عنوان شده، ۱۳۶ مورد مربوط به پیمان های عمرانی، ۱۷ مورد مربوط به پیمان 
های جاری و ۱۶ مورد مربوط به پیمان های امور تدارکات و عملیات کالا بوده است که 
این حجم از پراکندگی به منزله ارتباط گسترده با گروه های مختلف پیمانکاری است.

وی با اشاره به عدم انحصارطلبی در عقد پیمان ها، از این مهم به عنوان یک اصل 
کلیدی در زمینه عقد قراردادها نام برد که از طرفی منجر به ایجاد یک رقابت سازنده 
میان پیمانکاران خواهد شــد و از طــرف دیگر علاوه بر حذف هرگونه انحصار طلبی، 
دســت شــرکت را جهت انتخاب پیمانکاران قوی و پرتوان به عنوان بازوان پرتلاش 

شرکت باز خواهد گذاشت.
مدیرعامل شــرکت گاز استان مازندران با اشــاره به نقش پیمانکاران در پوشش 
۹۹.۶ درصدی گازرسانی به مناطق شهری و ۹۶.۴ درصدی مناطق روستایی استان از 

گاز طبیعی، اظهار امیدواری نمود: در کلیه پیمان ها و خدمات بعدی نیز در خدمت 
پیمانکاران متعهد و تلاشگر شرکت باشیم و با تکیه بر دانش و تجربیات موجود نسبت 
به توسعه گازرسانی در استان اقدام کنیم چراکه اجرا و پیشرفت پروژه های گازرسانی 
در گرو همدلی و همیاری یکدیگر است و در نهایت منجر به خدمات رسانی مطلوب 

و پیشرفت و آبادانی استان خواهد شد.
مایلی رســتمی افزود: استفاده از ســامانه تدارکات الکترونیکی یکی از راهکارهای 
کلیدی در جهت افزایش بهره وری، مبارزه با فساد، ایجاد شفافیت و مدیریت تخصیص 
منابع سازمانی است.مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران با تشکر از فعالیت واحد امور 
قراردادهای شرکت گاز مازندران تصریح کرد: تمامی مراحل شامل انتخاب پیمانکاران، 
مشاوران و تامین کنندگان پیمان های فوق، مراحل تخصیص و تامین اعتبار، طراحی 
و تکمیل نقشــه ها و سایر موارد در ســایت های مربوطه از جمله پایگاه اطلاع رسانی 
مناقصات، سایت شرکت گاز استان مازندران، سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و پایگاه 

اطلاعات قراردادها درج می شود.

یاسوج- خبرنگار ربیعی- استاندار کهگیلویه و بویرحامد گفت: تا ساعتی دیگر کلنگ 
بزرگترین پل قوسی ایران با ۳۲۵ متر طول در جاده یاسوج- سی سخت با حضور وزیر 

بهداشت به عنوان نماینده دولت به زمین زده می شود.
به گزارش امید دنا  از یاســوج اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد در نشست با وزیر 
بهداشت درمان و آموزش پزشکی در محل دفتر نماینده ولی فقیه در استان اظهار کرد: 
کهگیلویه و بویراحمد یک درصد جمعیت و خاک کشور را دارد ظرفیت های منحصر به 
فردی داریم اگر در گذشته می گفتیم ۳۰ درصد نفت و گاز را تولید می کنیم اما اکنون 
۵۰ درصد صادرات نفت کشور از این استان است ۱۰ درصد از روان آب های کشور نیز 
متعلق به ماست.وی گفت: به خاطر بی توجهی در زمان طاغوت هرچه امکانات داریم 
مربوط به جمهوری اســلامی است دانشگاه علوم پزشکی ما مربوط به نظام جمهوری 
در این ســفر بخشی از نارســایی های ما جبران شود از جمله  کلنگ زنی مرکز قلب اسلامی است اما با همه کارهایی که انجام شده عقب افتادگی هایی داریم انتظار است 

بیمارستان امام سجاد و تجهیزات آن با حضور پزشکی هسته ای همچنین در فرودگاه 
به اورژانس هوایی کشور دستور دادید تا تامین بالگرد در دستور کار قرار گیرد همچنین 

طبق دستوری که داده اید بیمارستان ۳۲ تختخوابی در پاتاوه ساخته خواهد شد.
استاندار گفت: با حضور شما بزرگترین پل قوسی کشور به طول ۳۲۵ متر در جاده 
یاسوج- سی سخت امروز کلنگ زنی می شود پیمانکار آن انتخاب شده و ۵۰۰ میلیارد 

تومان هزینه آن می شود.
وی گفت: برای بیمارستان شهید رجایی ۶۰ میلیارد تومان گذاشته اید و با وزیر نفت 
هم صحبت کردید ۴۰ میلیارد تومان آنها قرار می دهند تا بازسازی شود همچنین دستور 
تجهیزات بیمارستان نرگسی گچساران را دادید که این بیمارستان مستقل از بیمارستان 
شهید رجایی شود و دستور دادید جلسه ای در تهران تشکیل شود تا برای بیمارستان 

۲۵۰ تختخوابی کهگیلویه تامین اجتماعی و وزارت بهداشت جلسه برگزار کنند.

اوجی توضیح داد: با روی کار آمدن دولت سیزدهم، متخصصان ایرانی ساعت ها وقت گذاشتند 
تا سریع ترین روش برای آغاز تولید گاز از فاز ۱۱ را در دستور کار قرار دهند.

 تولید گاز از فاز ۱۱، چهار سال جلو افتاد
وی گفت: در فاز ۱۲ پارس جنوبی ســه ســکو وجود داشت که یکی از سکوها بهره دهی کم و 
توجیه اقتصادی ضعیفی برای تولید گاز داشت و تصمیم بر این شد سکوی C۱۲ را جابه جا کنیم که 
با این تصمیم از نظر زمانی سه تا چهار سال در تولید گاز از فاز ۱۱ جلو افتادیم.وزیر نفت با اشاره 
به اینکه سکوها حکم مینی پالایشگاه را دارند، افزود: کار مطالعاتی خوبی هم برای آن انجام شد.

 سیاسی فکر نمی کنیم
اوجی با تأکید بر اینکه ما در وزارت نفت دولت ســیزدهم سیاســی فکر نمی کنیم و نگاه فنی 
داریم، ادامه داد: در مجموع به این نتیجه رسیدیم با ظرفیتی که داریم می توانیم سکو را جابه جا 
کنیم و در موقعیت جدید قرار دهیم.وی با اشــاره به اینکه برای حمل این ســکوی ۳۲۰۰ تنی 
نیازمند لجستیک خاص و پیچیده ای بودیم، گفت: در زیرمجموعه وزارت نفت کشتی اوشنیک را 
داشــتیم که توانایی جابه جایی سازه های سنگین دریایی را دارد.وزیر نفت افزود: در آن زمان این 
کشتی قرارداد طولانی مدتی با شرکت های گازی روسیه بسته بود اما با دیپلماسی دولت سیزدهم، 
تلاش های وزیر امور خارجه و ســفیر ایران در روســیه، توانستیم این کشتی را وارد آب های ایران 
کنیم و از ظرفیت آن برای جابه جایی و نصب سکو در موقعیت فاز ۱۱ بهره ببریم.اوجی با اشاره به 
اینکه همه اقدام ها در توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی توسط متخصصان ایرانی انجام شد، ادامه داد: 
اکنون تولید گاز از این فاز روزانه ۷ میلیون مترمکعب است و تا چند هفته آینده این مقدار به ۱۰ 

تا ۱۲ میلیون مترمکعب در روز می رسد.

 ظرفیت تولید روزانه 5۰ میلیون مترمکعب گاز
وی با تأکید بر اینکه تا پیش از آغاز زمستان تولید از فاز ۱۱ به ۱۵ میلیون مترمکعب در روز 
می رسد، تصریح کرد: در صورت توسعه کامل، فاز ۱۱ قابلیت تولید ۵۰ میلیون مترمکعب گاز در 
روز را دارد و با استفاده از ظرفیت دکل های دریایی با حفاری چاه ها توسعه این فاز تکمیل می شود 
و به روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب تولید گاز می رســیم.وزیر نفت تأکید کرد: همچنین روزانه ۵۰ 

هزار بشکه میعانات گازی از این فاز تولید می شود.

 جلوگیری از مهاجرت گاز به قطر
اوجی با اشاره به اینکه این فاز پارس جنوبی از نظر ظرفیت مخزنی، در نقطه صفر مرزی است، 
گفت: بنابراین هرچقدر دیرتر برداشــت گاز از فاز ۱۱ را آغاز می کردیم، ســیال به سمت همسایه 
حرکــت می کــرد و مهاجرت گاز اتفاق می افتاد و تولید گاز کمتری محقق می شــد.وی افزود: با 
جابه جایی سکو، برداشت گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی، سه تا چهار سال زودتر انجام شد و اهمیت 
این موضوع بهره برداری از یک میدان مشترک گازی است که در سمت کشور همسایه، کشورهای 
بزرگ بین المللی در حال فعالیت هستند.وزیر نفت با تأکید بر اینکه توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی در 
 جبران ناترازی گاز در کشور در زمستان مؤثر خواهد بود، ادامه داد: همچنین سالانه ۵ میلیارد دلار 
عایدات این فاز خواهد بود.اوجی افزود: مجموع مصرف گاز در بخش های مختلف صنعتی، تجاری، 
نیروگاهی و خانگی در اســتان چهارمحال و بختیاری در مجموع ۴.۵ میلیون مترمکعب در روز 
است و امروز با تولید ۷ میلیون مترمکعب گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی بیش از نیاز گاز روزانه این 
استان تولید می شود و تا پیش از زمستان به ۱۵ میلیون مترمکعب در روز می رسیم که گاز مورد 

نیاز چهار تا پنج استان را تأمین می کند و در زمستان مهم بسیار مهم است.
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 رییس دفتر بازرسی و نماینده ویژه رییس  جمهور در امر مبارزه با فساد گفت: ظرفیت اشتغالزایی زیادی در کشور وجود دارد به گونه ای که تنها در حوزه معادن می توان پنج میلیون شغل 
ایجاد کرد. حجت الاسلام »حسن درویشیان« روز سه شنبه در جمع نمازگزاران مسجد امام رضا)ع( بجنورد اظهار کرد: ظرفیت اشتغالزایی پایدار در بخش های صنعت و معدن وجود دارد اما 

هنوز از این حوزه به خوبی بهره برداری نشده است.
وی افزود: برای اشتغالزایی پایدار در بخش صنعت و معدن باید اقدامات هدفمندی انجام شود.

حجت الاسلام درویشیان با اشاره به توسعه ترانزیت از آستارا تا چابهار گفت: ترانزیت کالاها از طریق روسیه، هند و چین بیش از ۷۰ میلیارد دلار در سال درآمد دارد بنابراین توسعه این بخش 
نیز اشتغالزایی خوبی خواهد داشت.بازرس ویژه رییس جمهور، کاهش منابع آبی را یکی از مشکلات اصلی کشور دانست و خاطر نشان کرد: دولت طرح های هدفمندی برای مقابله با کم آبی در 

نظر گرفته و هم اکنون اجرای طرح های جدید برای صرفه جویی، استفاده از آب ژرف و انتقال آب از دریا در دستور کار قرار داد.

 ظرفیت ایجاد پنج میلیون 
 شغل در حوزه معادن

 وجود دارد

ایران زمین  

دولت از همه 
تولیدکنندگان حمایت 

می کند و امیدواریم که با 
افزایش تولید، نرخ تورم 

را نیز مدیریت و مهار 
کنیم.

مزدک جمشیدی    |         وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: روند تولید لوازم خانگی و خودرو در کشور رو به بهبود است و در حال نزدیک شدن به نقطه امید 
خود در این زمینه هستیم.

روند تولید لوازم خانگی و خودرو در کشور رو به بهبود است

 عباس علی آبادی روز سه شــنبه در بازدید از زیرمجموعه های گروه توســعه سرمایه گذاری "انتخاب" اصفهان و افتتاح چند طرح تولیدی در این 
شرکت افزود: رهبر معظم انقلاب نیز در زمینه دو محصول لوازم خانگی و خودرو تاکید خاص داشتند.

وی ادامه داد: نقطه امید به معنی همترازی ما با دنیاست و با نیل به این جایگاه می توانیم با پیشرفت های دنیا جلو برویم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: امروز در شــرایط خوبی قرار داریم و می کوشــیم تا این دو کالای مهم را که با زندگی مردم ســرو کار 
زیادی دارد، در عرصه صنعت مورد حمایت قرار دهیم و گره مشکلات آنها را باز کنیم اما بخش معدن مهمتر از همه است که در آینده ملاحظات 

آن اعلام خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: بازدید امروز تشریفاتی نیست و با توجه به دستور رهبر معظم انقلاب، ما بدنبال این هستیم که گره و مشکل لوازم خانگی 

را در کشور پیدا کنیم.
علی آبادی گفت: امروز از دیدن نوآوری در واحد صنعتی انتخاب اصفهان خوشحال شدم و احساس می کنم که صنعت لوازم خانگی در کشورمان 

  سامانه های پرتودهی محصولات کشاورزی 
در تمام استان ها ایجاد می شود

 معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی 
اتمی ایران با بیان اینکه یکی از برنامه های مهم ما 
در سازمان، توسعه سامانه های پرتودهی است که 
بتواند در بخش سلامت، امنیت غذایی و اقتصادی 
کشور مثمرثمر باشد، گفت: تلاش داریم تا پایان 
دولت ســیزدهم هر کدام از اســتان های کشور 
را حداقــل به یک ســامانه پرتودهی محصولات 

کشاورزی تجهیز کنیم.
محمد اســلامی پس از رونمایی از ســامانه 
پرتودهی »خودحفاظ گامای دوجداره با ظرفیت 
۱۰۰ تن در روز« در شهرســتان بناب اظهار کرد: 
در این مسیر امیدواریم شاهد همکارهای های مورد 
انتظار از ســوی بخش خصوصی و دستگاه های 
مرتبط برای به ثمر رسیدن این طرح ها با سرعت 
بالاتری باشیم تا بتوانیم برنامه های خود را در این 

بازه زمانی محقق کنیم.
وی با بیان اینکه ســاخت ســامانه های مولد 
پرتو بســیار مهم اســت و همکاران توانســتند 
نمونه های مختلفی از این ســامانه را به شــکل 
مهندســی شده، طراحی و تولید کنند، ادامه داد: 
موضوع مهم این اســت که سامانه مورد نظر هم 
موجب آفت زدایی محصولات کشاورزی می شود 
و هم قادر اســت ظرفیت مانــدگاری و نگهداری 
 این محصــولات را افزایش  دهــد و نیز می تواند

 از ضایعــات و هدررفت محصولات و مواد غذایی 
جلوگیری کند.

اســلامی با اشــاره به اینکه با استفاده از این 
سامانه موانع صادرات محصولات کشاروزی نیز از 
بین می رود؛ گفت: استفاده از سامانه های پرتودهی 
در معیشت مردم، سلامت جامعه، ایجاد اشتغال، 
تقویت و توسعه صنعت و فناوری بسیار موثر است.

وی با بیان اینکه استفاده از سامانه های پرتودهی 
کمک می کند تا سهم ما در بازارهای هدف؛ پایدار 
بماند، اعلام کرد: ظرف سه سال کل مناطقی که 
باید به ظرفیت بهره برداری از سامانه های پرتودهی 

برسد را پوشش خواهیم داد.
معــاون رییس جمهور خاطرنشــان کرد: در 
سال های گذشته از یک ســامانه برای پرتودهی 
لپه استفاده می شد که پرتودهی یک محصول را 
پوشــش می داد و بر اساس اظهارات شخصی که 
از این سامانه اســتفاده می کند؛ محصولی که به 
فروشگاه ها فرستاده می شود تا ماه ها بدون هیچ گونه 

آفتی، سالم باقی می ماند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/08
شماره : 1476

رونق پیدا کرده است و در دنیا نیز پرُآوازه خواهد شد.
وی تصریح کرد: نقطه ضعف  ما بازاریابی اســت و امروز کالای ایرانی بعنوان 
یک کالای با ارزش محسوب می شود و تصور بهتر بودن کالای خارجی نسبت به 

کالای ایرانی، یک تصور اشتباه است.
وزیر صمت خاطرنشان کرد: باید از تولید ایرانی حمایت کنیم تا خداوند متعال 

نیز مسیر را برای توسعهو پیشرفت هرچه بیشتر ما بگشاید.
وی تاکید کرد: سیاســت اصلی دولت بطور مشخص گسترش تولید است و 

تولید نیز بدنبال خود، اشتغال و ثروت خواهد آفرید .
وزیر صمت بیان کرد: دولت از همه تولیدکنندگان حمایت می کند و امیدواریم 

که با افزایش تولید، نرخ تورم را نیز مدیریت و مهار کنیم.
علی آبــادی بــا بیــان اینکــه مردم هــم بایــد در این مســیر بــا دولت 
همــکاری کنند، اضافه کرد: صنعتگران کشــور نیز بســیج و متعهد شــده اند 
 تــا رکوردهــای خوبــی را در تولیــد کســب کننــد و دولت مســیر فعالیت 
تولیدکننــدگان را باز می کند و می کوشــد تا ارز مورد نیــاز را از محل صادرات 

کالاهای آنها تامین کند.
وی ادامه داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت از تولید کالاهای صادرات محور 
حمایت می کند و تامین ســرمایه تولیدکنندگان را بشــرط افزایش شغل انجام 
می دهد و در صورت رعایت یکسری شاخص ها، موانع را سر راه آنها مرتفع خواهد 

کرد تا بتوانند پیشرفت و توسعه پیدا کنند.
علی آبادی گفت: تبصره ۱۸ برای حمایت از صنایع از طریق ارائه تســهیلات 

و تامین سرمایه در گردش آنهاست تا بتوانند به اهداف خود دست پیدا کنند.
وی تصریح کرد: ما اینک در زمینه تبصره ۱۸ خیلی از اهداف مشخص شده 
عقب تر هســتیم اما بسیار امیدواریم و درتلاشیم تا در نیمه دوم سال گشایشی 

در این زمینه رُخ دهد.
وزیر صمت بــا بیان اینکه موضوع آب از اهمیت فــوق العاده ای در اصفهان 
برخوردار است، گفت: مردم این استان در رنج و فشار قرار دارند لذا پروژه عظیمی 
را برای شیرین سازی و انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس با هدف تامین 
آب صنایع و آشامیدنی مردم این خطه در دست اقدام داریم و امیدواریم که در 

نیمه اول سال آینده به بهره برداری برسد.
وی افزود: مهمترین بخش این کار مخزنی اســت که باید در اصفهان ساخته 
شــود که تا ۲ ماه آینده تکمیل خواهد شد و حدود ۲۰۰ کیلومتر از خط حدود 
۵۴۰ کیلومتر لوله گذاری آن اجرا شــده است و مردم اصفهان اوایل سال آینده، 

طعم شیرین این آب را خواهند چشید.
 همزمان با ششــمین روز "هفته دولت" وزیر صنعت، معدن و تجارت صبح 
امروز برای بازدید و افتتاح چند طرح صنعتی و تولیدی وارد استان اصفهان شد.

علی آبادی در بدو ورود، مورد استقبال معاون استاندار و مدیرکل صمت استان 
اصفهان قرار گرفت.

وی در این ســفر از بزرگترین واحد تولید لوازم خانگی کشور در گروه توسعه 
سرمایه گذاری "انتخاب" بازدید کرد

در جریان این سفر بزرگترین شرکت تولید ماشین ظرفشویی کشور در شهرک 
صنعتی مورچه خورت اصفهان نیز افتتاح شد.

شــرکت "آذین ســریر پاکان" بعنوان زیرمجموعه هُلدینگ گروه توســعه 
ســرمایه گذاری انتخاب با هدف تولید روزانه یکهزار و ۵۰۰ دســتگاه ماشــین 
ظرفشویی، در زمینی به مساحت ۲۰ هزار مترمربع، فعالیت خود را آغاز و زمینه 

اشتغال ۱۴۷ نفر را بطور مستقیم فراهم کرده است.

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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نوبت دوم

جمهوری اسلامی ایران

وزارت راه و شهرسازي
سازمان راهداري وحمل ونقل جاده اي

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان چهارمحال وبختياري

قدری استراحت لذت سفر را افزایش داده و سفری ایمن را برای ما فراهم می كند.

شناسه1559026

 دستگاه مناقصه گزار: اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان چهار محال و بختياري
 آدرس: شهركرد، بلوار طالقاني، مجتمع ادارات، روبروي فرمانداري

 تلفن: 3-32244852-038                        نمابر: 32250997-038                     كدپستي: 8817653449

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای

ف
مدتموضوع مناقصهردی

مبلغ تضمين شركت برآورد اوليه )ریال()ماه/ روز(
حداقل پایه و رشتهدر مناقصه )ریال(

همه شركتهای بيمه 1215/000/000/000750/000/000 ماهخرید بيمه نامه ثالث ، بدنه و مسئوليت ماشين آلات 1
مورد تایيد بيمه مركزی 

اجرای آسفالت حفاظتی محور شهركرد – بروجن – لردگان  2
5 راه و ترابری 361/731/186/8063/086/559/340 ماهانتهای حوزه و محور سفيد دشت – زرین شهر 

5 راه و ترابری 345/084/969/6492/254/248/483 ماهبهسازی و روكش آسفالت محور شهركرد – هفشجان 3

5 راه و ترابری4173/132/630/5458/656/631/524 ماهتکميل و بهسازی و روكش آسفالت محور تبرک –تلخه دان 4

5 راه و ترابری4182/350/065/1259/117/503/256 ماهتکميل و بهسازی و روكش آسفالت محور حسين آباد – نازی 5

5 راه و ترابری4124/086/049/0346/204/302/452 ماهتکميل و بهسازی و روكش آسفالت محور تيک – هوشوت 6

زمان و بازگشایی پيشنهادهامهلت تحویل پيشنهادهامهلت خرید اسناد مناقصه

از روز چهار شنبه مورخ  1402/06/08 تا ساعت 13
روز چهارشنبه مورخ 1402/06/15

تا ساعت 13 روز یکشنبه 
مورخ 1402/06/26

ساعت 9 صبح روز دوشنبه
مورخ 1402/06/27

http://www.setadiran.ir  :محل دریافت اسناد مناقصه: سامانه تداركات الکترونيکی دولت به آدرس 
 محل تحویل ضمانت نامه)پاكت الف (: دبيرخانه محرمانه ) اداره حراست ( اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان چهارمحال و بختياری  
از  مناقصه  برگزاری  بارگذاری گردد. درضمن كليه مراحل  الکترونيکی دولت  تداركات  از طریق سامانه  . ج(   الف. ب  اسناد) تصویرپاكات  وسایر 
دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاكات از طریق درگاه سامانه تداركات الکترونيکی دولت به آدرس فوق انجام خواهد شد.

 نوع تضمين شركت در فرآیند ارجاع كار بر اساس آیين نامه تضمين معاملات دولتی می باشد.
 اعتبار پيشنهاد:پيشنهادات به مدت 3 ماه پس از تاریخ گشایش، اعتبار خواهند داشت . 

 این مدت برای 3 ماه دیگر قابل تمدیدمی باشد )با نامه كتبی كارفرما(.

آگهی مناقصه عمومي یک مرحله اي به شماره 1402/77/28

روابط عمومی اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان چهار محال و بختياری

شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبیشرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی
آگهی مناقصه عمومی )دو مرحله ای( 269/د/402

نوبت دوم

شــرکت توزیــع نیــروی بــرق خراســان جنوبــی در نظــر دارد از محــل اعتبــارات داخلــی   نســبت بــه برگــزاری مناقصــه به شــرح 
جــدول ذیــل از طریــق مناقصــه عمومــی اقــدام نمایــد. داوطلبــان می تواننــد بــرای دریافــت اســناد از تاریــخ 1402/06/06 الــی 1402/06/11 
بــه ســایت http://www.setadiran.ir مراجعــه و اســناد را دریافــت نماینــد و قیمــت پیشــنهادی خــود را مطابــق شــرح منــدرج در 
اســناد مناقصــه تنهــا از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت حداکثــر تــا ســاعت 12 تاریــخ 1402/06/21 بارگــذاری نماینــد.

درصــورت نیــاز بــه کســب اطلاعــات بیشــتر بــا شــماره تلفــن 32400570-056 اداره قراردادهــا تمــاس حاصــل فرمایید .

شماره 
مبلغ و نوع تضمین)ضمانتنامه موضوع مناقصهمناقصه

بانکی یا واریز نقدی( )ریال(
تاریخ و ساعت 
محل افتتاح پاکاتافتتاح پاکات 

269/د/402
خرید دیزل ژنراتور اضطراری 450 
کاوا )طبق مشخصات پیوست اسناد 

مناقصه(
2.100.000.000

  1402/06/22
ساعت 8 صبح

خراسان جنوبی - بیرجند - سایت 
اداری- شرکت توزیع نیروی برق 
خراسان جنوبی- سالن جلسات

ف
ردی

1

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی   

شرکت توزیع نیروی 
برق خراسان جنوبی

شناسه1557649

نوبت    دوم فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای
شركت ملی نفت ایران

نفتخيز جنوب
شركت ملی مناطق 

 شـركت ملـي مناطـق نفتخيـز جنـوب در نظـر دارد کالاي مـورد نیـاز خـود مطابـق جـدول زیـر بـه صـورت فراخـوان ارزیابـی کیفـی جهـت برگـزاري مناقصـه عمومي
  از بيـن توليدكننـدگان داخلی از طریق سـامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سـتاد( تأمیـن نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسـناد مناقصه تا ارائه پیشـنهاد 
مناقصه گـران و بازگشـایی پـاکات از طریـق درگاه سـامانه تـدارکات الکترونیکی دولت )سـتاد( بـه آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شـد و لازم اسـت مناقصه گران 

در صـورت عـدم عضویـت قبلـی، مراحـل ثبت نام در سـایت مذکـور و دریافت گواهـی امضـای الکترونیکی را جهت شـرکت در مناقصه محقق سـازند.

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام
0002002092288000738ر500کیلوگرماسید استیک1

شماره DT 1 0208210230130    تقاضاي شماره  0230130-21-08 اسید استیک

شناسه 1552612

لذا کلیه شرکت هایی که فعالیت آنها مرتبط با شرح کالاي مورد درخواست مي باشد 
به  با مراجعه  تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم  از  مي بایست ظرف مدت 14 روز 
 درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، نسبت به استخراج و تکمیل» فرم 
تعهد نامه ارائه كالا مطابق با استانداردهاي شركت ملي مناطق نفتخيزجنوب« 
 و بارگزاری آن به همراه مدارك و مستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول 
ارزیابي کیفي )براي معاملات کمتر از بیست برابر نصاب معاملات متوسط ( در سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( اقدام نمایند.  

 کسـب حداقـل نمـره 60 در ارزیابـي کیفـي جهت دریافت اسـناد مناقصه توسـط 
است. الزامي  فروشندگان/سـازندگان 

 اسـناد و مـدارك مناقصـه پـس از برگـزاری فرآینـد ارزیابـی کیفـی و ارسـال 
دعوتنامـه از طریق سـامانه سـتاد به مناقصه گران واجد شـرایط ارسـال خواهد شـد.
 با وصول 2 فقره پیشنهاد معتبر در موعد زمانبندی مناقصه گشایش پاکات انجام می شود.

 ضمناً مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 000ر000ر975ر1ريال مي باشد.
شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب)تلفن تماس  061-341-25132 ( 
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با اینکه خیلی ها معتقدند سوپرلیگ ترکیه کیفیت بالایی ندارد اما در ماه ها و سال های اخیر خلاف این موضوع را مشاهده کرده ایم. ستاره های بزرگ دنیای فوتبال به ترکیه کوچ کرده  و 
بازی در این کشور را حتی به لیگ های معتبر ترجیح داده اند. همین مسأله کار بازیکنان ایرانی را سخت می کند اما علی کریمی در هفته های اخیر نشان داده از آمادگی بالایی برخوردار است. 
بخصوص که در سه هفته اخیر فیکس بوده و نمرات بالایی هم از کارشناسان دریافت کرده.بر همین اساس و در چهارچوب هفته سوم سوپرلیگ ترکیه، تیم کایسری اسپور در حالی به مصاف 
سامسون اسپور رفت که در این بازی مجید حسینی به دلیل مصدومیت در ترکیب تیمش حضور نداشت اما علی کریمی از ابتدا وارد زمین شد. در دقیقه 16 این بازی پاس مامه تیام به آنتونی 
باعث شد تا این بازیکن به سادگی گل نخست را به ثمر برساند. اما این گل دوام چندانی نداشت و دقایقی بعد سامسون اسپور گل را پاسخ داد تا بازی مساوی شود. حملات کایسری ادامه داشت 
تا اینکه در دقیقه 38 این بار مامه تیام از داخل محوطه جریمه و با ضربه پای چپ دیدنی گل دوم را هم به ثمر رساند تا ستاره شماره یک تیمش در این بازی باشد. نیمه اول با این نتیجه به 

پایان رسید و در نیمه دوم نیز کایسری موفق شد پیروزی خود را حفظ کند تا در حضور تماشاگران خودی، به بردی مهم و ارزشمند برسد.

 شماره 6 کایسری 
سوغات قلعه از ترکیه

  هوادار به دنبال توقیف اموال استقلال
 به نظر نمی رســد هیچ مدیرعاملی قادر باشد 
مشکلات مالی و حواشی که دور و اطراف استقلال 
اســت را جمع کند. علیرضا خطیر مدیر جوانی 
که بنا به خواســته هواداران پشت میز مدیریت 
استقلال نشست به همان اندازه مدیران قبلی در 
مهار حواشی و مشکلات مالی ناکام بوده است تا 
جایی که این روزها سیاســت سکوت را در قبال 
هرگونه انتقادی پیش گرفته و سعی می کند که 
هیچ صحبتی در خصوص مسائل اخیر نداشته باشد! 
در تازه ترین خبر آمده است که چک استقلال برای 
رضایتنامه خالدآبادی برگشت خورده است. چک 
اول و ۴ میلیاردی باشگاه استقلال برای رضایتنامه 
خالدآبادی برگشت خورد و بر همین اساس تیم 
حقوقی باشگاه هوادار از باشگاه استقلال شکایت 
کرده و حســاب این باشــگاه مسدود شده است. 
همچنین هوادار در پی گرفتن حکم توقیف اموال 
باشگاه استقلال است تا آبی ها که روزهای سختی را 
در زمینه مالی و مدیریت شان تجربه می کنند، وارد 
چالش جدیدی بشوند. در چنین شرایط بحرانی و 
پر از تنشی بازیکنان تیم استقلال هر هفته خود 

را مهیای مسابقه جدیدی می کنند.
 

  بحران مالی در سعادت آباد
 زمانی که یکی از بازیکنان جدید تیم استقلال 
قــراردادش را امضا کرد، یک فقره چک به عنوان 
پیش قســط قراردادش دریافــت کرد. این چک 
اسپانســر باشگاه بود که به بازیکن جدید تیم که 
مدتی هم مصدوم بود داده شد. در حالی که باشگاه 
اســتقلال با مشکلات مالی زیادی روبه رو است و 
نتوانسته در این فصل قرارداد بازیکنان را پرداخت 
کند، اسپانسر برای دادن چک دوم به این باشگاه 
مهلت بیشتری خواسته است. استقلال همچنان 
درگیر مسائل مالی است و حتی حامی مالی این 
باشگاه هم نتوانسته بحران این تیم را از بین ببرد.

 

 گلر سه استقلال از اراک آمد
 محمد جوادکیا گلــر جوان آلومینیوم اراک با 
قراردادی بلند مدت به اســتقلال پیوســت. جواد 
نکونام در کنفرانس خبری پیش از بازی با استقلال 
خوزستان بخشی از صحبت های خود را به ماجرای 
جذب گلرها در این تیم اختصاص داد و به این نکته 
اشــاره کرد که با جدایی سعیدی فر اصلاً موافق 
نبوده اما باشگاه بدون در نظر گرفتن نارضایتی او 
با جدایی این بازیکن موافقت کرده است. نکونام در 
همان نشست خبری هم مدعی شد که هر تیم سه 
گلر خوب نیاز دارد. بر این اساس باشگاه استقلال روز 
گذشته با جوادکیا  گلر آلومینیوم به توافق بلند مدت 
رسید و این بازیکن از این پس یکی از سه گلری است 
که تحت نظر غلامپور تمرینات را پیگیری می کند.

  رشیدی: فقط وعده var می دهند
منصور رشیدی پیشکسوت استقلال با انتقاد از 
نبود تجهیزات داوری و سیستم VAR گفت: »این 
همــه منابع مالی وجــود دارد، ولی نمی دانم چرا 
 VAR( نمی توانیم از سیســتم کمک داور ویدئویی
)اســتفاده کنیم. مسئولان چند سال است وعده 
آوردن VAR را می دهند، اما هنوز خبری نیســت. 
کشورهای همسایه به راحتی از این سیستم استفاده 
می کنند، ولی ما بی بهره هستیم.« پیشکسوت تیم 
اســتقلال درباره عدم حضور آبی پوشان در لیگ 
قهرمانان آسیا هم گفت: »مشکلات مدیریتی باعث 
حذف استقلال از آسیا شد. به گفته آقایان، باشگاه 
با بدهی 700 میلیاردی روبه رو است، اگر این همه 
بدهی وجود دارد، چطور تا قبل حذف از آسیا فقط 
صحبت از بدهی استراماچونی بود؟ قرار بود قبل از 
حذف این پول پرداخت شود، ولی مشخص نشد 
چه اتفاقی افتاد زمانی که حذف استقلال قطعی 
شد، پول را پرداخت کردند. استقلال بابت حذف 

از آسیا ضربه شدیدی خورد.«

طارمی: بگذارید به میلان بروم

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     از ابتدای فصل نقل و انتقالات تابستانی، نام مهدی طارمی حوالی چند تیم مطرح وجود داشت اما تا امروز اتفاق مهمی در این رابطه 
رخ نداده. با این حال شاید در روزها و ساعات پایانی نقل و انتقالات که خیلی از ستاره ها یکی پس از دیگری جابه جا می شوند، مهدی طارمی هم از پورتو 

جدا شود و سر از میلان در سری آ دربیاورد. انتقالی که بعد از حضور سردار  آزمون در رم به جابه جایی مهم فوتبال ایران در شهری از ایتالیا تبدیل خواهد شد.

معمای میزبانی

این اعتراض ها برای برداشتن فشار ناحق بود

در شرایطی که هفته گذشته مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال ایران و یاسرالمسحل، 
رئیس فدراسیون عربستان در مورد لغو برگزاری بازی نمایندگان ۲ کشور در زمین بی طرف 
به توافق رســیده و این موضوع را به AFC اعلام کرده بودند، پس از برگزاری قرعه کشی 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا مباحث زیادی در مورد احتمال برگزاری مجدد بازی 
نمایندگان ۲ کشــور در زمین بی طرف مطرح شده است. با وجود این کمیته انضباطی 

AFC اقدام جدیدی در مورد این پرونده انجام داده است.
بر این اساس کمیته انضباطی صلاحیت تصمیم گیری در مورد لغو مصوبه سال ۲016 
برای برگزاری بازی در زمین بی طرف را به کمیته مســابقات کنفدراسیون ارجاع داده و 
اکنون ظرف 10 روز باید کمیته مسابقات نظر نهایی خود را در مورد این پرونده اعلام کند.

از طرفی فدراسیون فوتبال کشورمان از امروز در مورد بحث استفاده از VAR اجار ه ای  
در ورزشگاه های آزادی و نقش جهان اصفهان، نامه نگاری های خود را با کنفدراسیون آغاز 
کرده و اکنون منتظر ورود بازرسان AFC به کشورمان است تا پس از بررسی شرایط این ۲ 
ورزشگاه در مورد استفاده از این سیستم در لیگ قهرمانان آسیا، تصمیم نهایی اتخاد شود.

 
 رایزنی های وزارت امور خارجه

ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری در مورد برگزاری بازی های 
نمایندگان ایران و عربستان در لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: همکاری های ورزشی ایران 
و عربستان موضوع بسیار مهمی است. ما در منطقه مشترک و در رویدادهای مشترک 
ورزشی حضور داریم و بازی های تیم های هر دو کشور نیز همواره پرهیجان و پرتماشاگر 
بوده اســت. در چهارچوب روند جدیدی که در مناســبات دو کشور رخ داده انتظار این 
است که رویدادهای ورزشی دو کشور نیز همگام با همین روند خوب سیاسی، اقتصادی 
و فرهنگی باشــد.وی ادامه داد: »در گفت وگوهای دو وزیر خارجه در ریاض در خصوص 
سرعت بخشیدن به فعالیت ها و تبادلات ورزشی هم بحث های خوبی صورت گرفته و دو 
وزیر متفق القول بودند که در این زمینه بتوانند کمک کنند که مناسبات ورزشی رونق 
بیشــتری بگیرد.«کنعانی گفت: »برگزاری مسابقات میان دو کشور در زمین ثالث فکر 
می کنم تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا بوده و زمانی رخ داده که ما شاهد انقطاع در 

روابط سیاسی دو کشور بودیم، اما با شرایطی که در آن قرار گرفتیم طبیعتاً انتظار این است 
که بازی ها در زمین های ملی دو کشور برگزار شود. در گفت وگوهای ریاض این موضوع 
از سوی وزیر خارجه کشورمان مطرح و مورد استقبال همتای عربستانی هم قرار گرفت.«

ســخنگوی وزارت خارجه عنوان کــرد: »در روزهای اخیر هم که چنین نکاتی را در 
اخبار شنیدیم، وزیر امور خارجه با همتای عربستانی تبادل پیام داشت و تأکید کرد که 
به تناسب فضای جدید روابط دو کشور، اساساً اجرای مصوبه قبلی موضوعیت ندارد و این 
بازی ها باید در زمین های دو کشــور برگزار شود و طرف مقابل نیز نگاه مشترک داشت. 
خوشبین هستیم که مبتنی بر این نگاه مشترک شاهد انجام بازی های تیم های باشگاهی 
و ملی در زمین خودی باشیم. وزارت خارجه باز هم این موضوع را به جد دنبال خواهد 
کرد. براساس آخرین اخباری هم که دارم بین مسئولان ورزشی دو کشور نیز ارتباطات 

خوبی برقرار شده است.«
 

   زمان تعیین تکلیف بازی نمایندگان ایران و عربستان
علی تارقلی زاده در مورد الزام کنفدراسیون فوتبال آسیا از سیستم کمک داور ویدیویی 
در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 24-2023، اظهار داشت: »در نامه ای که از سوی ویندزور 

جان، دبیرکل کنفدراســیون فوتبال آسیا دریافت کردیم در آن عنوان شده که سیستم 
کمک داور ویدیویی )VAR( برای فصل لیگ قهرمانان آسیا 24-2023 از مرحله گروهی 
تا فینال رقابت ها الزامی اســت و تمام بازی ها باید با این سیستم برگزار شود. در همین 
راســتا تا چند روز آینده نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا به ایران خواهند آمد و از 
زیرساخت های ورزشگاه آزادی در تهران و ورزشگاه نقش جهان در اصفهان و همچنین از 

امکانات سخت افزاری و نرم افزاری این دو مجموعه بازدید خواهند کرد.«
سرپرســت دپارتمان امور بین الملل فدراسیون فوتبال گفت: »سایت AFC به صورت 
رســمی برنامه مســابقات مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا را مشخص کرد که در آن 
میزبانی ورزشگاه آزادی برای پرسپولیس و نساجی مازندران و ورزشگاه نقش جهان برای 

سپاهان مشخص شده است.«
وی در مورد وضعیت میزبانی از تیم های عربســتانی گفت: »از سال 2016 بازی های 
نمایندگان ایران و عربستان در زمین طرف برگزار می شد. این موضوع در کمیته مسابقات 
AFC باید تصمیم گیری شــود. در نامه دریافتی که ما در این زمینه داشــتیم، مقرر شد 
کنفدراسیون فوتبال آسیا محل برگزاری دیدارهای نمایندگان ایران و عربستان را تا روز 

سه شنبه 5 سپتامبر )14 شهریورماه( اعلام کند.«

  فضای مورد نیاز VAR به زودی در اختیار فدراسیون قرار می گیرد
علیرضا فاضلی در مصاحبه ای اظهار کرد: »طی بازدیدی که با نماینده فدراسیون فوتبال 
انجام شده فضای مورد نیاز جهت استقرار VAR به زودی آماده و تا قبل از شروع بازی های 
لیگ قهرمانان آسیا در اختیار فدارسیون برای نصب و راه اندازی قرار خواهد گرفت.« وی 
درباره برخی انتقادات درباره وضعیت نامناسب زمین چمن ورزشگاه آزادی گفت: »هواداران 
نگران نباشند، شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور نمی گذارد میزبانی بازی های 

آسیایی به دلیل آماده نبودن زیرساخت از کشور گرفته شود.«
فاضلی در پایان درباره آخرین وضعیت بازســازی ورزشــگاه آزادی خاطرنشان کرد: 
»فرآیند بازسازی استادیوم آزادی با تمام قوت و توان در حال انجام است و استانداردهای 

زیرساختی تا زمان شروع بازی ها ایجاد خواهد شد.«

باشگاه پرسپولیس در واکنش به انتقادهایی که از یحیی گل محمدی مطرح شده 
با انتشار اطلاعیه ای واکنش نشان داد که به قرار زیر است:

چند روزی اســت باز حملات همه جانبه ای را نســبت به بازیکنان، سرمربی تیم و 
مدیریت باشگاه پرسپولیس شاهدیم. به طور مشخص این یک حرکت از سوی جریانی 
بزرگتــر بود و اگر غیر از این بود در مقام توضیح درباره بعضی اتفاقات بر نمی آمدیم. 
نوشته  هایی که گویی از جایی سفارش داده شده اند. با شروع هایی مشابه و مغالطه هایی 
شبیه به هم از دوراهی اشتباه تا مرد پوشالی.یک صفحه کامل از روزنامه در نقد آن چه 
یحیی گل محمدی می گوید بدون آن که در یک سطر یا حتی یک جمله آن، ایرادی به 
اظهارات و ایرادهای مطرح شده از جانب او وارد کرده  باشند.شاید مطلب را باید همین 
جا به پایان برسانیم چون همین مقدار مشخص می کند داستان از چه قرار است. در 
واقع آن چه در چند وقت اخیر شاهدش هستیم تلاش در جهت تخریب پرسپولیس و 
ســرمربی تیم و ایجاد موج در بخش های تصمیم گیر برای صف آرایی برابر پرسپولیس 
و هواداران آن اســت.به نظر ما در پرسپولیس بار دیگر با یک جریان هدفمند روبه رو 

هســتیم. جریانی که می داند اگر زمین های فوتبال استاندارد نباشند می توانند جلوی 
هنرنمایی بازیکنان پرسپولیس را بگیرند تا در مسیر قهرمانی مجدد قرار نگیرند. جریانی 
که می داند پرســپولیس از نبود تماشــاگر ضربه می خورد و این کار را انجام می دهد.

جریانی که اجازه نمی دهد قهرمان سه گانه ایران نه از بلیت فروشی درآمد داشته باشد 
و نه از اسپانسر و می داند ممارست در این کار بالاخره می تواند کمر پرسپولیس را خم 
کند، شاید که زانو بزند.حالا اگر بگوییم همه اینها به این دلیل است که شانس تکرار 
قهرمانی پرسپولیس کم شود نامش می شود بهانه گیری، غر زدن و کارچاق کنی که فقط 
همین آخر جای بسی پیگیری قضایی دارد هم از جانب یحیی گل محمدی در جایگاه 
حقیقی و هم از جانب باشــگاه پرســپولیس در جایگاه حقوقی. البته در این ارتباط با 
توجه به افزایش ناگهانی جریان سازی ها و دروغ پردازی ها علیه پرسپولیس در روزهای 
گذشته، دستورالعمل ویژه ای از سوی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس برای بخش حقوقی 
صادر شده است تا نسبت به رصد و ذخیره مستندات اقدام نموده تا در وقت مقتضی 
نســبت به پیگیری های قانونی و قضایی در هر یک از موارد اهتمام ورزند.و اما در آن 

چه تحریر کرده اند اسم رمزهایی وجود دارد که رمزگشایی از آنها دشوار نبوده است. 
بویژه آنجا که از عبارت »مفت خور« استفاده شد. گفته اند یحیی گل محمدی منتقدان 
را با چنین عباراتی خطاب قرار می دهد. حال آن که همه می دانند چنین گویشی اصلًا 
در ادبیــات ایــن مربی جایی ندارد و او حتی در زمان هایی که مانند هر مربی دیگری 
برافروخته می شــود، چنین گفتمانی ندارد ولی تلاش شده است که این امر را شاید 
برای تحریک منتقدان که از اصل ماجرا خبر ندارند به ســرمربی پرسپولیس منتسب 
کنند.و اما ماجرا چه بود؟ در جایی گفتند و نوشتند که فوتبالیست ها مفت خور هستند 
و خیلی آدرس های اشتباهی و غلط دیگر هم در آن مطلب به مخاطبان خود دادند. به 
طرز عجیبی اهالی فوتبال ایران به این امر واکنشی نداشتند و شاید خود را مستحق 
چنین بی احترامی ها و توهین هایی دیدند اما در پرسپولیس چنین نبود. گل محمدی 
به عنوان نماینده همه اعضای تیم به این امر معترض و از فدراسیون خواستار پیگیری 
و مقابله شــد و در نهایت فرد و جریانی که عبارت مفت خور را به بازیکنان و مربیان 

فوتبال ایران نسبت داد، لایق چنین عنوانی دانست.
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مهدی طارمی نمی خواهد در پورتو بماند و این مسأله را به گوش مدیران باشگاه پرتغالی هم رسانده. 
او تصمیم به جدایی گرفته و قصد دارد در 31 سالگی چالش مهمی را تجربه کند. میلان در سری آ 

شرایط مطلوبی دارد و از دو بازی دو پیروزی و شش امتیاز به دست آورده.
 روسونری در بازی هفته دوم توانست تورینو را چهار بر یک شکست بدهد و قدرت بالای خود را 

به رخ تیم های ایتالیایی بکشد.
از طرفی دیگر این تیم در لیگ قهرمانان اروپا نیز حضور دارد و همین موضوع طارمی را وسوسه 
کرده تا در سال پایانی قراردادش با پورتو، تن به جدایی بدهد و پیراهن قرمز و مشکی میلان را بپوشد. 
میلان در پیشانی خط حمله تنها اولیویه ژیرو را در اختیار دارد. مهاجم فرانسوی و 37 ساله ای که در 
این پست تک و تنها است و ذخیره مطمئنی ندارد. پیولی هم این موضوع را در کنفرانس مطبوعاتی 

خود اعلام و تأکید کرده که برای رقابت در سه جام، میلان به مهاجم جدیدی نیاز دارد.
 پورتو به درخواست اول میلان برای جذب طارمی جواب منفی داده. پیشنهاد هم 1۲ میلیون یورو 
به صورت نقد و ســه میلیون یورو به عنوان پاداش اســت. مدیران میلان که اصرار سرمربی تیم شان 
برای جذب طارمی را دیده اند، برای باز کردن قفل این انتقال به پرتغال سفر می کنند تا ببینند آیا با 

طرف مقابل خود به توافق می رسند یا نه؟
پورتو به تازگی اوتاویو را با مبلغ 60 میلیون یورو فروخته و دیگر نمی خواهد ریسک کند و بازیکن 
دیگری را از دست بدهد. با این حال اصرار طارمی برای جدایی و حضور در لیگی معتبر و تیمی مطرح 
باعث شــده تا آنها هم کمی نرمش به خرج بدهند و برخلاف نظر ســرجیو کونسیسائو، برای فروش 
طارمی مذاکره کنند.پورتو دیشب مقابل ریوآوه به میدان رفت. تیمی که طارمی را به فوتبال پرتغال 
معرفی کرد و باعث شد تا او بدرخشد و نام خود را به عنوان مهاجمی گلزن مطرح کند. به نظر آغاز 
و پایان فوتبال طارمی در پرتغال با ریوآوه خواهد بود. او با ریوآوه اســتارت زد و مقابل این تیم هم 
احتمالاً با پورتو خداحافظی خواهد کرد. مهلت نقل و انتقالات تابســتانی اروپا در حال اتمام است و 
پورتو، طارمی و میلان ۲۴ ساعت حیاتی را در اختیار دارند تا به اتفاق نظر برسند و توافق میان شان 
حاصل شــود.نکته جالب اینکه میلان جمعه در هفته ســوم سری آ مقابل رم قرار می گیرد. دیداری 
که می تواند اولین دوئل آزمون و طارمی در ایتالیا باشد. هر چند وضعیت آسیب دیدگی سردار هنوز 
مشــخص نیســت و البته طارمی هم بعد از ورود احتمالی به اردوی میلان شاید توسط پیولی مورد 

استفاده قرار نگیرد و وارد ترکیب این تیم نشود.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/06/08
شماره : 1476

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

مدیر روابط عمومی: راضیه علیدادی
سردبیر: جمشید بیرامی 

چاپ: جام جم
آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61

  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن
گستره توزیع : سراسری         شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

8

پروبیوتیک به عنوان یک درمان برای بیماری 
خــود ایمنی مولتیپل اســکلروزیس)MS( در 
آزمایش بر روی موش ها نتایج امیدوار کننده ای 

داشته است.
 به نقل از نیواطلس، دانشمندان در مطالعات 
بر روی موش ها نشان داده اند که پروبیوتیک های 
طراحی شــده ی خاصــی می تواننــد التهاب 
مغز مرتبــط با بیماری هایــی مانند مولتیپل 
اســکلروزیس را کاهش دهنــد. این مطالعه 
می تواند به درمان هــای بالقوه جدیدی برای 
بیماری های مزمن بیانجامد که شاید به سادگی 

خوردن یک قرص باشند.
تحقیقات فزاینده ای نشان می دهد که روده و 
مغز عمیق تر از آنچه فکر می کردیم در هم تنیده 
شده اند هرچند ممکن است جدا از هم به نظر 
برسند. بیماری های عصبی مانند پارکینسون 
و آلزایمر ممکن اســت در واقع از روده شروع 
شوند و به نظر می رسد سلامتی، یک جاده ی 
دو طرفه بین آنها باشــد.در مطالعه ای جدید، 
محققان بیمارســتان زنان و دانشکده پزشکی 
بریگهام هاروارد بررسی کردند که چگونه هدف 
قرار دادن روده می تواند به درمان بیماری ام اس 

کمک کند.
 ام اس به عنوان یــک بیماری خودایمنی، 
زمانی رخ می دهد که سیستم ایمنی بیمار به 
اشتباه به پوشش محافظ میلین اطراف اعصاب 
حمله کند و درمان آن به دلیل وجود سد خونی 
مغــزی مهم و غیرقابل نفوذی که از ورود اکثر 
مولکول ها از جمله داروها جلوگیری می کند، 

می تواند دشوار باشد.
این تیم سلول های دندریتیک که سلول های 
ایمنی رایج در دستگاه گوارش و فضاهای اطراف 

مغز هستند را مورد مطالعه قرار دادند.
 این ســلول ها به سیســتم ایمنی کمک 
می کننــد کــه بیــن عوامــل بیمــاری زای 
خطرنــاک و مولکول هــای بی ضــرر از جمله 
ســلول های بدن تمایز قائل شــوند. با انجام 
 این کار، محققان یک مســیر زیست شیمیایی 
کشــف کردند که سلول های دندریتیک از آن 
برای جلوگیری از آسیب خود ایمنی استفاده 

می کنند.
فرانسیســکو کوینتانا، نویسنده ارشد این 
مطالعه می گوید: مکانیسمی که ما پیدا کردیم 
مانند ترمزی برای سیستم ایمنی است که در 
بســیاری از ما فعال است، اما در افراد مبتلا به 
بیماری های خودایمنی، این سیســتم ترمز با 
مشــکلاتی مواجه است، به این معنی که بدن 
راهی برای محافظت از خود در برابر سیســتم 

ایمنی ندارد.
محققــان با بررســی دقیق تــر دریافتند 
که ســلول های دندریتیــک، مولکولی به نام 
 لاکتات تولید می کنند تا این سیســتم ترمز 

را فعال کند. 
بنابرایــن، آن ها باکتری هــا را برای تولید 
لاکتات مهندسی ژنتیکی کردند و سپس آنها را 
روی موش های مبتلا به بیماری شبیه به ام اس 
آزمایش کردند تا ببینند آیا می توان از آنها به 
عنوان یک پروبیوتیک برای کاهش این اثرات 

استفاده کرد یا خیر.
آنها دریافتند که لاکتات حملات خودایمنی 
سلول های T حیوانات را سرکوب می کند و اثرات 

بیماری را در مغز کاهش می دهد. 
نکته مهم این است که هیچ یک از باکتری ها 
در جریان خون یافت نشد، که این نشان می دهد 
نوعی سیگنال زیست شیمیایی بین روده و مغز 

رخ می دهد.
البتــه، نتایج این مطالعات بر روی موش ها 
الزاما قابل تعمیم به انســان ها نیست. بنابراین 
قبل از استفاده از چنین درمانی در کلینیک ها، 
باید کارهای بیشتری انجام شود. اما این گروه 
امیدوار اســت که در نهایــت، کنترل ام اس و 
سایر بیماری های خودایمنی به سادگیِ مصرف 

قرص  باشد.
کوینتانــا می گوید: مــا در دهه های اخیر 
آموخته ایــم کــه میکروب هــای روده تاثیر 
قابل توجهی بر سیســتم عصبی مرکزی دارند. 
یکــی از دلایلــی که در ایــن مطالعه بر روی 
مولتیپل اســکلروزیس تمرکز کردیم این بود 
که مشــخص کنیم آیا می توانیم از این تاثیر 
در درمان بیماری های خودایمنی مغز استفاده 
کنیــم یا خیر. نتایج نشــان می دهــد که ما 

می توانیم.
توانایی استفاده از سلول های زنده به  عنوان 
منبع دارویی در بدن، پتانســیل فوق العاده ای 
برای ایجاد درمان های شخصی تر و دقیق تر دارد.

اگر ایــن میکروب هایی که در روده زندگی 
می کنند به اندازه کافی قدرتمند باشــند که 
بر التهاب مغز تاثیر بگذارند، مطمئن هســتیم 
کــه می توانیم قدرت آنهــا را در جاهای دیگر 

نیز مهار کنیم.

ســازمان تحقیقات فضایی هند)ISRO( در حال 
آماده شدن برای پرتاب اولین ماموریت بدون سرنشین 
خود موســوم به گاگانیانبا یک ربات انسان نما به نام 
ویومیترابه فضا برای آزمودن ایمنی انجام این ماموریت 

درمان »ام اس« با کمک 
باکتری های پروبیوتیک

دلار  48.920

یورو 53.100

پوند  62.300

درهم  13.550

لیر  1.840

سکه  تمام  27.750.000

سکه نیم  14.950.000

سکه ربع  9.990.000

سکه یک گرمی  5.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 بهای طلا با 
تغییر اندک

عاطفه دهقانــی     |  هایپــرکار خلاقانه 
کونیگزگ جمرا، سه سال پیش به عنوان یک 
ابرخودروی مفهومی با چهار صندلی رونمایی شــد. اکنون 

وقت آن رسیده که این خودرو راهی خیابان شود.
زمانی که مدل اولیه کونیگزگ جمرا معرفی شد، پیشرانه 
سه سیلندر ۲ لیتری ۵۹۰ اسبی و سیستم هیبریدی آن با 
سه موتور برقی مجزا با قدرت ۵۰۰ اسب بخار که در مجموع 
۱۷۰۰ اسب بخار نیرو و ۳۵۰۰ نیوتن متر گشتاور که قابل 
افزایش تا ۱۱ هــزار نیوتن متر نیز بود، بیش از هر چیزی 

جلب توجه می نمود.
امسال نسخه به روز شده با موتور سه سیلندر و یک موتور 
الکتریکی که مجموعاً ۱۴۰۰ اســب بخــار خروجی دارند، 

جایگزین پیشرانه اولیه شد.
اما نسخه V8 با موتوری غول پیکر و ۵.۰ لیتری توئین توربو 
برگرفته از مدل جسکو داستان دیگری دارد. قراردادن این 

موتور در محفظه ای که برای موتور کوچک سه سیلندر تدارک 
دیده شــده بود، دشــوار و چالش زا بود؛ بنابراین مهندسان 
این شرکت سوئدی به سراغ بازطراحی سیستم های اگزوز، 
خنک کاری و سایر اجزا رفتند. این تغییرات در طراحی علاوه 
بر بهبود ایمنی، باعث افزایش فضای صندوق بار هم شــده 
است. خروجی این موتور با سوخت E85 به ۲۳۰۰ اسب بخار 
می رسد و با یک گیربکس ۹ سرعته خودکار جفت می شود.

باوجــود یک موتور V8 و یک موتــور الکتریکی، تعلیق 
قابل تنظیــم الکترونیکــی ارتفــاع، چهار چــرخ محرک، 
فرمان پذیری چهار چــرخ و تجهیزات مختلف، این خودرو 
به واسطه شاسی مونوکوک فیبرکربنی چندان هم سنگین وزن 
نیست و با تمام مایعات و سوخت ۱۹۰۰ کیلوگرم جرم دارد. 
به عنوان مقایسه، وزن نسل دوم مرسدس AMG GT که اخیراً 
معرفی شده، ۱۹۷۰ کیلوگرم است. جمرا یک باک سوخت 
۱۵۰ لیتری دارد و اگر باتری آن هم کاملاً شارژ باشد، می تواند 

به برد حداکثر ۱۰۰۰ کیلومتری برسد. حداکثر سرعت ادعا 
شده این مدل، ۴۰۰ کیلومتر بر ساعت و شتاب صفر تا صد 

آن نیز کمتر از ۱.۹ ثانیه خواهد بود.
جمــرا مملو از امکانات رفاهی اســت. از اپل carplay تا 
شارژرهای بی ســیم و نمایشگرهای بزرگ لمسی، سیستم 
صوتی ممتاز با ۱۱ بلندگو، مرورگر وب و سیستم اطلاعات 
و ســرگرمی برای سرنشینان جلو و عقب، تا جالیوانی و جا 
فنجانی های ســرد و گرم شونده و ایزوفیکس برای صندلی 
کودک که باعث می شــوند این ابرخــودرو را یک محصول 
خانوادگــی بدانیم.به گفته کریســتین فــون کونیگزگ، 
خودروهای پیش تولیدی طی ۶ تا ۸ ماه آینده تولید می شوند 
و نهایتاً نســخه های سفارش مشتریان از اواخر سال ۲۰۲۴ 
به آنها تحویل خواهند شد. تعداد تولید کونیگزگ جمرا به 
۳۰۰ دستگاه محدود شده و قیمت پایه آن نیز از ۱.۷ میلیون 

دلار شروع می شود.

در پی اظهارات جروم پاول و تکرار سناریوی احتمال 
افزایــش آتی نرخ بهره، طلا امروز تغییر قیمت چندانی 

نداشت.
به نقل از اینوستینگ، قیمت طلا در روز دوشنبه تغییر 
چندانی نداشت؛ هر اونس طلا ثابت در ۱۹۱۵.۱۱ دلار 
بود، در حالی که قیمت طلای منقضی شده در دسامبر، 
در ســاعت ۰۰:۳۳ بــه وقت شــرقی )۰۴:۳۳ به وقت 
گرینویــچ( با ۰.۱ درصد افزایش، به ۱۹۴۲.۵۰ دلار در 

هر اونس در رسید.
جروم پاول، رئیس فدرال رزرو در روز جمعه در مورد 
افزایش بیشــتر نرخ های بهره ایالات متحده برای مهار 
تورم، هشدار داد و این همان سناریویی است که حامل 

اخبار بدی برای طلا خواهد بود.
البتــه با توجه به اینکه قیمت ها در اوایل ماه اوت به 
پایین ترین حد پنج ماه اخیر ســقوط کرده بودند، زیان 

فلز زرد تا حدودی محدود شد. 
گفتنی است تقویت دلار که معاملات آن نزدیک به 
بالاترین سطح ســه ماهه انجام شد، بر بازارهای فلزی 

تاثیر به سزایی داشت.
با این حال، اگرچه به دلیل چشم انداز تندروانه برای 
نرخ های آمریکا، قدرت و ثبات بیشتر طلا همچنان زیر 
سوال رفته، اما با نگاهی به نوسانات بازار می توان دید که 
فلز زرد نسبت به پایین ترین سطح اخیر خود، بهبودی 

مستمری را به تصویر کشیده است. 
عــلاوه بر آن، پاول در روز جمعــه بار دیگر موضوع 
بالامانــدن نرخ هــای بهره بــرای مــدت طولانی تر را 
مــورد تأکید قرار داد و علت ایــن امر را انعطاف پذیری 
 اخیــر در اقتصــاد عنــوان کــرد کــه بــه بانــک 
مرکــزی فرصت بیشــتری برای اعمال سیاســت های 

سختگیرانه می دهد.

  افزایش نرخ بهره
در میــان فلــزات صنعتــی، قیمت مــس در روز 
دوشــنبه افزایش یافــت؛ در همین راســتا، معاملات 
 آتی مــس با ۰.۴ درصد افزایش بــه ۳.۸۰۴۲ دلار در 

هر پوند رسید.
یکی از علل این افزایش، بهبود احساسات نسبت به 
چین بود که در پی اقدامات محرک از سوی دولت رقم 
خورد؛ چین با هدف حمایت از بازارهای سهام و دارایی 
خود، از اقدامات بیشتری در پایان هفته، رونمایی کرده 
بود که همین امر، به تقویت امیدها برای بهبود اقتصادی 

این کشور منجر شد.
 )PMI( در حال حاضر، گزارش شاخص مدیران خرید
از بزرگتریــن واردکننده ی مس در جهــان، در کانون 
توجهات قرار دارد که انتظــار می رود حاکی از کاهش 
 فعالیت هــای تولیدی چین در ماه اوت برای ســومین 

ماه متوالی باشد.

 آمارهای اقتصادی ایالات متحده در این هفته 
در دست بررسی است

بازارهــا در این هفته، در انتظار آمارهای اقتصادی از 
بزرگترین اقتصاد جهان هستند که شامل داده های تولید 
ناخالص داخلی ســه ماهه ی دوم، تورم PCE و حقوق و 

دستمزد غیرکشاورزی خواهد بود.
آمارهــای قبلی حاکــی از آن بود که از یک ســو، 
اقتصــاد ایــالات متحده در ســه ماهه ی دوم رشــد 
 فراتر از انتظار داشــته و از ســوی دیگــر، فعالیت های 
اقتصادی نیــز برخلاف انتظار فدرال رزرو، در ســطح 

مطلوبی بوده است.
عــلاوه بر آن، انتظــار می رود گــزارش معیار تورم 
ترجیحی فدرال رزرو، یعنی مخارج مصرف شــخصی، 

نشان دهنده ی ثبات تورم در ماه جولای باشد. 
در عین حال، انتشــار داده های حقوق و دســتمزد 
غیرکشاورزی برای ماه اوت نیز در این هفته انجام می شود 
و قرار است حکایت از پایداری مداوم در بازار کار ایالات 
متحده داشته باشد.بدیهی است که با وجود تورم، قدرت 
اقتصاد در کنار بازار شــغلی قوی، فدرال رزرو را بر آن 
مــی دارد تا در خصوص تداوم افزایش نرخ بهره یا حتی 
ثابت نگه داشتن آنها برای مدت طولانی تری اقدام کند. 
بــا توجه به اینکه نرخ های بالاتــر، هزینه ی فرصت 
نگهداری دارایی های بدون بازده را افزایش می دهد، چنین 

سناریویی برای طلا حامل خبر بدی است.
طلا در روزهای گذشــته با تغییری اندک در بازار به 
کار خود ادامه داده اســت . تقریبا قیمت طلا به حالت 
شیبی  در حال کم شدند بود ولی تغییرات اندک قیمت 

طلا باعث شد خریداران طلا کمی دست نگه دارند. 

حالا نوبت ارسال ربات انسان نمای 
هند به فضاست

انتخاب لوگو موضوع بســیار مهمی برای شرکت هاســت و این اهمیت برای خودروســازها 
ماجرایی دوچندان اســت چراکه خودروها پیش از هر مقوله ای با لوگو یا نشــان خود شناخته 
 می شوند. به عنوان مثال اولین چیزی که شما را با شنیدن بنز، درگیر می کند چه چیزی جز آن

 نشان معروف است؟
  در ایــن گزارش بــه تعــدادی از لوگوهای معروف دنیــای خودروهــا پرداخته ایم و البته

 دلایل انتخاب آن ها. 
آئودی

نشان آئودی با چهار حلقه خود، یکی از قدیمی ترین خودروسازان آلمانی را معرفی می کند. 
 Wanderer و DKW، Horch ،این نماد معروف، روایت گر ادغام چهار شــرکت خودروسازی آئودی

در سال ۱۹۳۲ است. 
تویوتا

سال ۱۹۹۰، تویوتا اولین آرم سه بیضی را روی خودروهای آمریکایی معرفی کرد. این نماد از 
اتحاد قلب مشتریان و قلب محصولات تویوتا خبر می دهد.  فضای پس زمینه، نشان دهنده پیشرفت 

تکنولوژیکی تویوتا و فرصت های بی حد و حصر پیش روست. 
بی ام و

گفته می شود لوگوی فعلی BMW از طراحی دایره ای یک پروانه هواپیما الهام گرفته شده است.  
رنگ ســفید و آبی ظاهراً بیانگر یک تیغه ملخ ســفید و نقره ای است که در  آسمان آبی روشن، 

می چرخد. 
لامبورگینی

لوگو لامبورگینی، تماماً تمایلات درونی و علاقه سازنده برند آن را به مسابقات گاو بازی و استایل 
گاوها در رقابت و جنگ با هم را نشــان می دهد. البته علاقه وی به این مســابقات تنها در شکل 
لوگو لامبورگینی دیده نمی شود، به طوری که وی اتومبیل های برند خود را نیز در استایل و شکل 

گاوهای وحشی طراحی و عرضه نموده است. 
تسلا

لوگوی تسلا برای نشان دادن سطح مقطع یک موتور الکتریکی »T« به عنوان یکی از قطب 
هایی که از روتور موتور بیرون می آیند در نظر گرفته شده است و خط دوم در بالا نشان دهنده 

بخشی از استاتور است. 
فورد

لوگوی فورد، یک شکل بیضی مسطح است که با رنگ آبی و سفید طراحی شده است. هم چنین، 
امضای شیک معروف هنری فورد در این محدوده، تعبیه شده است. 

شورلت
لوگوی »پاپیون« شورلت مدت هاست که یکی از موفق ترین تولیدکنندگان خودرو در تاریخ را 
نشــان می دهد. این نماد، میراث و چشم انداز خودروهای شورلت است و از سال ۱۹۱۳ بر روی 

مدل ها در نمایندگی های شورلت استفاده شده است. 
فراری

نماد معروف فراری یک اسب، سیاه روی زمینه زرد است. این اسب در اصل نماد کنت فرانچسکو 
باراکا، یک »آسو« )آس( افسانه ای نیروی هوایی ایتالیا در طول جنگ جهانی اول بود که آن را در 

کنار هواپیماهای خود نقاشی کرد.

نگاه نزدیک به ابرخودروی نگاه نزدیک به ابرخودروی ۴۴ صندلی  صندلی 
V8V8 کونیگزگ جمرا با موتور کونیگزگ جمرا با موتور

با سرنشین انسانی است.
 )ISRO(به نقل از آی ای، سازمان تحقیقات فضایی هند 
با تبدیل شــدن به اولین کشوری که فرودی نرم را در 
نزدیکی قطب جنوبی ماه انجام داد، پیشرفت فناوری خود 
را نشــان داد و اکنون به دنبال راه اندازی ماموریت های 
جاه طلبانه تر اســت که سال هاست در حال کار بر روی 

آنهاست.
یکی از این ماموریت ها Aditya L۱، اولین تلســکوپ 

فضایی هند برای مطالعه ستاره میزبان ما یعنی خورشید 
اســت که قرار است در تاریخ ۲ سپتامبر ۲۰۲۳ به فضا 
پرتاب شــود.ماموریت گاگانیان نیز قرار اســت اولین 
ماموریت فضایی سرنشین دار هند به فضا باشد. انتظار 
می رود پرتاب آزمایشی آن در سال ۲۰۲۴ انجام شود.

گفتنی اســت که ایــن آزمایش قرار بود در ســال 
۲۰۲۲ انجام شــود، اما به دلیل همه گیری کووید-۱۹ 

به تعویق افتاد.

یک ربات یک بیمار را از یک تومور غیرقابل جراحی نجات داد. در واقع این ربات به نام »داوینچی« 
توانست عملی را انجام دهد که هیچ دکتری خطر نمی کرد تا آن را انجام دهد.

 به نقل از آی ای، ربات ها به طور فزاینده ای در حال ظهور در اتاق های عمل هستند و جان انسان ها 
را نجات می دهند. اکنون در ادامه ی سریال جراحی های رباتیک، ربات جراح معروف داوینچی، تومور 

یک بیمار را در حالی که هیچ پزشکی حاضر به برداشتن آن نبود، عمل کرد.
این بیمار کانادایی به نام گلن دیر)Glenn Deir( این داستان را بازگو می کند که چگونه 

تومور غیرقابل عملش که قرار بود به قیمت جانش تمام شود، توسط یک ربات 
جراح عمل شد و این ربات جان او را نجات داد.

 شرایط پیچیده
گلن دیر می گوید شانزده سال پیش، من به دلیل ویروس پاپیلومای 
انســانی به سرطان لوزه چپ مبتلا شدم. این همان ویروسی است که 
باعث سرطان دهانه رحم می شود. اکثر مردم ویروس HPV را خاموش و 
بدون هیچ آسیبی در بدن خود دارند، اما من شانس نداشتم. تشعشعات 

ناشی از درمان موجب وخامت حال وی شد.
این در حالی بود که هیچ پزشکی حاضر به عمل او نشد و این وضعیت 

غم انگیز او را بدتر کرد.در این زمان بود که یکی از پزشکان او پیشنهاد کرد با 
یک متخصص پزشکی که از ربات داوینچی استفاده می کند، تماس بگیرد. آن دکتر 

در استان دیگری بود، اما برای گلن ارزش داشت رنج سفر و هزینه های آن را به جان بخرد.
گلن دیر توضیح داد که با توجه به این که برداشتن تومور سرطانی شامل بریدن ظریف لوزه، زبان 
و گلویم بود، دکترم به من پیشنهاد داد که به یک جراح در هالیفاکس که از رباتی به نام داوینچی 
استفاده می کند، مراجعه کنم. این یک ربات گرانقیمت است که هزینه آن بیش از ۸ میلیون دلار 
است.گلن در نهایت دید که چاره ای ندارد و با سنجیدن تمام گزینه ها سرانجام با جراحی رباتیک 
موافقت کرد. اما مشخص شد که این عمل جراحی حتی با کمک گرفتن از داوینچی نیز یک کار 

بسیار پیچیده است.
گلن می گوید: این عمل دو ســاعت و نیم طول کشــید و پیچیده تر از آن چیزی بود که دکتر 
کورســتن پیش بینی می کرد. تشعشــعات قبلی لوزه را سفت کرده بود و به راحتی کنار نمی رفت. 
تومور روی زبانم نیز به اندازه یک گیلاس بزرگ بود. جراح مجبور شــد یک عضله را بچرخاند تا 
شکاف گلوی من را ببندد. در نهایت با یک لوله تغذیه روی بینی و یک برش که تمام طول گردنم 

را گرفته بود از خواب بیدار شدم.

 یک جراحی موفق
بــا وجود عوارض، عمل جراحی گلن دیر موفقیــت آمیز بود. او اکنون رو به 
بهبودی اســت و دوباره صحبت کردن و بلعیدن برایش ممکن شــده اســت. 
او راه درازی در دوره نقاهــت خــود در پیــش دارد، امــا می دانــد که بدون 
داوینچی وضعیت او بسیار بدتر می شد.وی می گوید: وقتی از دکتر کورستن 
پرســیدم که بدون داوینچی عمل جراحی چگونه بود، او پاســخ داد اگر قبلا 
بود، فک شــما را دو نیم می کردیم و به این ترتیب به تومور دسترســی پیدا 
 می کردیم. تصویر شکافته شدن فکم مانند استخوان جناغ یک بوقلمون عمیقاً 

ناراحت کننده بود.
 پرتودرمانی حتی یک کشیدن دندان ساده را غیرممکن کرده است. حالا فکر کنید 
با این وجود چقدر طول می کشــید فکم بهبود یابد. بدون داوینچی، من هیچ شانسی برای 

جراحی نداشتم.
گلن تشکر ویژه ای از ربات داوینچی می کند.

در چند ســال گذشته، ربات ها پیشــرفت های زیادی در اتاق های عمل داشته اند و به بیماران 
سرطانی اجازه داده اند سریع تر بهبود یابند. آنها اندومتریوز را درمان می کنند، جراحی چشم از راه 
دور را ممکن می کنند و حتی لاپاراسکوپی های چهار دستی را ممکن کرده اند. در واقع، وقتی حرف 

از جراحی می شود، به نظر می رسد آینده متعلق به صنعت رباتیک است.

جراحی غیرممکن توسط ربات جراح!

معروف ترین نشان ها؛ از لامبورگینی تا فراری
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